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L e to s  s m o  iz p re v o d n e  l i t e r a tu re  za  d r u g o  s t ra n  revije  G M 
izbrali  poglavje  o  g lasb en ih  o b l ik a h  iz knjige avstr ijskega 
m u z ik o lo g a  K u r ta  Pah len a  z n a s lo v o m  P O S L U Š A M  IN 
R A Z U M E M  G L A S B O . Knjigo  je p revede l  P r im o ž  K u re t ,  
izšla pa  b o  p r ih o d n je  le to  p ri  z a lo žb i  D D U  U n iv e rzu m  v 
L jubljani.

WALD

Thomas BfnWey

Eden najbolj znanih srednjeveških minnesaengerjev je bil južnotirol- 
ski vitez Osvvald von VVolkenstein (1 3 7 6 -8  do 1445), ki je prepeval v 
desetih jezikih, med drugim tudi v slovenskem.

V prejšnjih poglavjih smo ugo
tovili, kaj pomeni motiv, tema in 
melodija, k aj so večglasje, har
monija in ritem, zdaj pa se lo
timo glasbenega nauka o obli
kah. Pričnimo z najbolj enostav
no, z drobno ljudsko pesmijo.

KANON IN 
MINNESANG

Tudi v preprosti ljudski pesmi 
imamo lahko opravka z dvema 
ali tremi melodijami. Obstaja pa 
oblika, ki obdeluje le eno samo 
melodijo, to  je kanon. Že v šoli 
»mo ga peli. Nekateri prlčno, 
drugi vpadejo pozneje. Lahko bi 
rekli, da je to  samo Igračkanje. 
Pogosto j i  rei Igra, večkrat tudi

za šalo, za preganjanja časa 
Toda kdor zna zares peti kanon, 
ima izredno glasbeno osnovo za 
razumevanje tudi težjih stvari. V 
Bachovi rojstni hiši je sodilo 
prepevanje kanonov k ..zabavam 
za mizo" na koncu skupnega 
obeda so vsi skupaj peli kanon, 
včasih tudi čisto novega. Morda 
niti niso bili tako  preprosti, kot 
jih prepevamo danes v šolah.

Kanon je pesemska oblika, 
zgrajena v glavnem na kratki 
melodiji. La-ta dobi svoj mik s 
tem, da glasbila ali glasovi, ki so 
soudeleženi, ne začnejo hkrati, 
marveč nekateri prej, drugi po
zneje. Seveda v natančnih raz
mikih; če tega ne bi bilo, ne bi 
prišlo ob nastopu drugega gli 
do  zaželenega zvoka. Nai 
zvoka bi lahko pravzapra 
rabili drugo besedo. „

nija" ni čisto prava, saj o akor
dih ni govora Ob tem  rabimo za 
akord vedno najmanj tri tone, 
naš kanon pa poteka doslej v 
dveh glasovih. Ker obe melodiji 
tečeta v horizontalnem spevu, 
pride do  hkratnega poteka dveh 
melodičnih linij po pravilih kon
trapunkta. Potemtakem smo s 
kanonom na področju večglasja

Opišimo postopek še enkrat: 
pri kanonu poje en glas ali igra 
eno glasbilo določeno melodijo; 
po nekem številu tonov začne 
peti drugi glas. Le-ta seveda ne 
začne peti tam, kjer je v tistem 
trenutku prvi glas, marveč na 
začetku melodije. Tako nastane 
dvoglasje, saj prvi in drugi glas 
zaradi časovne premaknitve ne 
pojeta istega, ampak sta postala 
glas in nasprotni glas. Zelo po
gosti so tri in štiriglasni kanoni. 
Tudi tu  prične, enako kot smo 
opisali pri dvoglasnem kanonu, 
po določenem  času peti tretji in 
spet po nadaljnjem presledku 
četrti glas. Tako nastane prava 
polifonija ali večglasje — kar je 
prav zabavno. Iz enega kanona 
lahko naredimo prepevanje za 
več udeležencev, saj je kanon 
..neskončen". Na koncu ga lah
ko začnem o prepevati spet od 
zače tk a  Če je štiriglasen (kar 
pride v skladbi do izraza), vskoči 
lahko peti glas kot bi bil drugi, 
po prvem, ki je v resnici že četrti 
itd. In vedno začne v istem raz
miku nov glas . . .

Kanon je ena izmed najstarej
ših glasbenih oblik in je angle
škega izvora, podatki o njem 
segajo v leto 1230. Vendar je bil 
že takrat tako razvit, da smemo 
sklepati na dosti višjo starost

Izmed evropskih glasbenih 
oblik umetne glasbe ni nobene 
starejše od kanona, če mislimo 
na večglasno ali harmonsko glas
b a  Le pesem trubadurjev in 
minnesaengerjev je starejša. Ven
dar je bila to  le ena in edina 
melodija, ki je bila zelo blizu 
ljudski pesmi. Tudi v temi je bila 
ta pesem dokaj sorodna ljudski 
pesmi: poznamo te vrste ljube
zenske pesmi, plesne pesmi, 
pomladne pesmi. K minnesangu 
so sodila tudi glasbila: harfa, lira 
in fidel. Ali so igrali k pesmim 
spremljavo ali pa le melodijo, ne 
vemo natančno.

Tu srečamo tudi predhodnike 
naših godal, „fidel", katerega 
ime izhaja iz besede fidula (sta- 
rovisokonemško, la t  vitula); 
pozneje je končal v družini lir in 
viole da gamba, predhodnic da
našnjih godal. Brez preproste, 
ljudsko oblikovane melodije tru 
badurjev, kšnon ne bi bil mogel 
nastati, kajti melodije, ki so čle
njene v fraze, lahko le tako 
oblikujemo. V pesmi minnesaen
gerjev in v kžnonu so prvič 
nastopile v Evropi členjene, po 
simetriji težeče melodije. Pesmi 
Iz leta 1000 a 5 t . , moramo — 
kljub možnosti določene 

remljave" — označiti kot 
>glasne". Kfinon sodi prav k 
[kom večglasne glasbe In Je 
Se napreden zgled zanjo

Starejše oblike (imenujejo se 
organum, faux bourdon itd.) naj 
le om enim o, ne da bi jih natanč
no opisovali, saj imajo danes 
pomen le za muzikologe; sestav
ljene so lahko iz dveh zelo pri
mitivnih melodičnih linij, ki se 
ovijata druga okrog druge, ali iz 
d olgega držanega tona, na kate
rega se ovija kar najbolj prepro
sta melodija; pa tudi iz skoraj 
avtomatičnega vzporednega gi-i 
banja dveh ali treh linij.

MOTET IN 
MADRIGAL

Nekoliko več naj povemo o 
MOTETU in MADRIGALU, ki 
sta zrasla iz večglasne glasbe in 
sta se v poznem srednjem veku 
izredno visoko razvila. Najbolj 
zgodne motete poznamo iz že 
omenjene pariške šole 13. stolet
ja, ki jo zastopata velika mojstra 
Leoninus in Perotinus. Tu je bil 
motet ,,stara", torej gregorijan
ska fraza, okrog nje pa sta se 
ovijala navadno dva nasprotna 
glasova: vokalni ali instrumen
talni.

Za razloček od minnesanga in 
kanona je m otet duhovna glasbe
na oblika, kar je ostala v bist
venih potezah tudi med nizo
zemskim razcvetom polifonije v
15. in 16. stoletju. Veliki mojstri 
so Dufay, Ockeghem, Josquin 
des Pres, Svveelinck, Orlando di 
Lasso — čeprav je prav v tem ča
su začela prevladovati posvetna 
glasba nad cerkveno. Čas itali
janske renesanse je motete še 
bolj razvil. Poslej razumemo pod 
tem imenom že različne oblike: 
spremljane skladbe in skladbe 
a-cappella, duhovna in posvetna 
dela, v latinskem ali ljudskem 
jeziku.

Tako se sreča m otet pogosto 
z madrigalom, ki so ga v času 
velikih pesnikov Danteja, Petrar- 
ce in Bocaccia večglasno peli kot 
ljubezensko pesem, predvsem v 
Italiji, pa tudi v Angliji in dru 
god po Evropi. Na vrhu je bil 
madrigal peteroglasen in so ga 
peli a-cappella, znane pa so tudi 
druge njegove oblike. Danes se 
komorni zbori radi vračajo k 
madrigalom, saj so bili njihovi 
skladatelji genialni mojstri, a p r .  
Francesco Landini, Jacopo di 
Bologna, Giovanni da Cascia v 
14. stoletju; VVillaert, Arcadelt, 
Marenzio, Lasso, Monteverdi in 
mnogi drugi — tako, denimo, 
genialni knez Venosa z nenav
adno ,,modernimi" harmonijami 
v 16. stoletju — ter Dovvland, 
Morley in Gibbons v Angliji.

Nato pa je začela večglasna 
umetnost propadati, na njeno 
mesto je stopila nova, enoglasna, 
z akordi spremljana, iz harmon
skega občutka zrasla melodija. 
Tako je nastala PESEM — ki so 
jo pozneje razvili do  viška klasiki 
in romantiki -  in rodila se ja 
bila OPERA.

Nadaljevanja prihodnjič
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Revija  » G la sb e n a  m la d in a "  je 
z a k o ra č i la  v d e v e to  l e to  iz h a ja n ja  
P r ib l ižn o  1 8 .0 0 0  n a r o č n ik o v  nas 
b o  razveselila  z  o sm im i  š t e v i lk a m i  
U p a m o ,  d a  b o  p r in aša la  n o v e  ideje , 
ki b o d o  v zb u r ja la  razm iš l jan ja  in 
o m o g o č a la  p o g lo b i te v  našega  z n a 
n ja na  g la sb en e m  p o d r o č ju ,  in  da  
b o m o  n a p o tk e ,  ki j ih  b o  vsebovala ,  
k o r i s tn o  u p o ra b il i  p ri  o rgan izac iji  
in d e lo v a n ju  G la sb e n e  m la d in e  S lo 
venije.

O b d o b je ,  ki je p re d  n a m i,  je  za  
č la n e  G M S  z e lo  a k tu a ln o .  P red  
n am i je X. kon g res  ZSM S, k o n g res  
ZSM J, k o n g re s  M e d n a ro d n e  f e d e 
racije  G la sb e n e  m la d in e  (F IJM ),  v 
le tu  1 9 7 9  p r a z n u je m o  1 0 - le tn ico  
G M S in 2 5 - le tn ic o  GM J.

X  k o n g re s  Z S M S  ki b o  o k to b r a  
v N ovi G oric i ,  b o  ocen i l  p re h o je n o  
p o t  s lo v en sk e  m la d in sk e  o rg a n iz a 
cije, ki le to s  slavi p e t in t r id e s e t  le t  
svojega d e lovan ja .  P o seb n a  p o z o r 
n o s t  b o  p o sv e č e n a  seveda  z a d n je 
m u  š t i r i le tn e m u  o b d o b ju .  K ongres 
n e  o c e n e  so  za  G la sb e n o  m la d in o  
S loven ije  z e lo  a k tu a ln e ,  saj se b o d o  
nan aša le  tu d i  na  k o le k t iv n o  č la n 
s tvo  d r u ž b e n ih  o rgan izac i j  in  d r u 
štev v Z S M S  G re  t o r e j  za  v p ra ša 
nja, k a k o  in  k o l ik o  s m o  sk u p a j  
dosegli  id e jn o ,  p ro g ra m s k o  in 
a k c i j sk o  e n o tn o s t  v seh  o rgan iz i 
r a n ih  m la d in sk ih  a k t iv n o s t i ,  k o l ik o  
je  G la sb en a  m la d in a  p r ispevala  v 
m esec ih  m la d in sk ih  d e jav n o s t i ,  
k o l ik o  je  so o b l ik o v a la  p o l i t ik o  
Z SM S p re d v se m  na k u l tu r n e m  
p o d r o č ju  in ne  n a za d n je ,  k a k o  so  
se sk u p a j  d o g o v o r je n a  s ta lišča  
uveljavljala v G la sb en i  m la d in i

Za s le d e č e  o b d o b je ,  ki b o  p o 
t e k a lo  tu d i  v z n a m e n ju  10 - le tn ice  
G M S in 2 5 - le tn ice  G M J, sm o  si 
seveda zastavili  n o v e  cilje. Poleg  
s ta ln ih  na log, t o r e j  p o v e č a n je  števi
la č la n o v  v O O  G M S, o b č in s k ih  
d ru š te v  G M  in s iceršn je  o rg an izac i j 
ske  razve janost i ,  b o  na jveč ji  de l 
p o sv e č en  v se b in i  T o re j  g lasben i  
vzgoji m la d ih ,  k o m o r n im  k o n c e r 
t o m ,  s im f o n ič n im  m a t in e ja m ,  k lu 
b o m ,  k v iz o m  itd . Revija  G M b o  s 7  
p rešla  na  r e d n ih  8  š tevilk . Pripravili 
b o m o  vse p o  t r e b n o  za  nasledn ji  
g lasben i ta b o r .  U p a m o ,  d a  b o  k o n 
c e r tn i  p ro g ra m ,  ki je že  izdan ,  
rea l iz iran  v v eč ji  m e r i  k o t  p re jšn ja  
leta . S to r i l i  b o m o  vse, d a  bi n ave 
d e n a  jub ile ja  p razn o v a li  k a r  n a jbo lj  
d e la v n o  in  o b  n o v ih  u sp eh ih .

P re d  n a m i  je  t u d i  p o m e m b n a  
p re iz k u šn ja  na  m e d n a r o d n e m  
p o d r o č ju .  V  Z ag reb u  in  D u b ro v n i 
ku  b o  p o te k a l  k o n g re s  M e d n a ro d 
n e  fe d e ra c i je  G la sb e n e  m la d in e  
(F IJM ).  G la sb en a  m lad in a  S lo v en i 
je b o  da la  svoj p r i sp e v ek  k  u sp e šn e 
m u  o r g a n iz a c i j s k e m u  p o t e k u  in  si 
seveda  v o k v i r u  G M J p r izadeva la ,  
d a  se z n o t r a j  m e d n a r o d n e  fe d e ra c i 
je  G M uveljavi e n a k o p r a v n o  m e d 
n a r o d n o  so d e lo v an je ,  t e r  d a  se 
d e ja v n o s t ,  k i jo  razvija  G la sb e n a  
m la d in a ,  uveljavi tu d i  v d e že lah  
t re t jeg a  sveta. B O R  IS B A V D E K  

p re d s e d n ik  G la sb e n e  m la d in e  
S loven ije

(A

S p o š to v a n i  bralci,  

p o č i tn ic e  so m im o  in k o ra jž n o  

sm o  zak o ra č i l i  v n o v o  šo lsk o  le to ,  

ki vam  ga b o m o  sp e t  skušali o b o g a 

t i t i  z v sem , kar p r in aša  naša  revija. 

R azu m ljiv o  je ,  d a  ve lja jo  naši p o 

g lav itn i  n a p o r i  v z a č e tk u  le tn ika  

nak lad i  in no v im  n a r o č n ik o m  in 

z a to  b o  tu d i  v t e m le  p ism u  govora  
p re d v se m  o  t e m .

N ajbolj  n e h v a ležn a  naloga  je 

ku p o v a ti  m a č k a  v Žaklju. In prav 

t o  je s to r i la  velika  v e č in a  naših 

bra lcev , ki so  v s e p te m b r u  že  p o 

t rd il i  n a ro č i la  za letošnji  le tn ik  

revije G M. T o l ik šn o  vaše z a u p a n je ,  

dragi bra lc i ,  ki, o  t e m  ne d v o m im o ,  

izvira iz d o se d a n je  p r i l ju b ljen o st i  

revije, p a  n a m  je n a lo ž i lo  še t o l i k o  

v e č jo  o d g o v o rn o s t ,  da  b o  revija 

vsaj t a k š n a  k o t  lan sk o  le to ,  č e  ne 

še b o l j š a  Z a to  s m o  se še posebe j  

p o t ru d i l i  in č e p ra v  se d o b r o  b lag o  

s a m o  hvali, ne  m o r e m o  m im o  u g o 

to v itv e ,  d a  se n a m  je p rva  številka  

zelo  po sreč ila .  Posreč i la  v tem  

sm islu , d a  zares  o d ra ž a  v seb in sk o  

in o b l ik o v n o  n a ra v n a n o s t  le to šn je 

ga le tn ik a ,  d a  je  p e s t ra ,  b o g a ta  in 

zan im iv a ,  d a  i z č r p n o  z a je m a  glas

b e n o  d o g a ja n je  v p o le tn ih  m esec ih  

in da  služi tu d i  a n im a to r s k im  ci

ljem  G la sb en e  m la d in e  S lovenije .  

T o d a  t o  je  s a m o  o b č u t e k  u re d n i 

štva , ki je  s led ilo  u sm eritv i  t e m e 

ljne v s e b in s k e 'z a s n o v e  in n e k a te 

rim  d ra g o c e n im  p o b u d a m  iz s t ro 

k o v n ih  o c en  m inu lega  le tn ika .  P re 

p r iča n i  p a  sm o ,  d a  še n i s m o  z a d o 

voljili vseh  in te resov , bod is i  d a  ni 

šlo  iz o b je k t iv n ih  razlogov (p o m a 

n jk an je  p ro s to ra ,  sode lavcev  itd .) ,  

b od is i  da  za  vse, kar vas z a n im a  z 

g lasbenega  p o d r o č ja ,  le ne  vem o. 

Z a to  n a m  b o  vaše so d e lo v an je  pri 

vsebinski u sm eritv i  revije nadvse 

d ra g o c e n o  in se zan j t o p lo  p r ip o r o 

č a m o .

Č e p ra v  nas  n e n e h n o  pesti  p o m a 

n jk an je  p ro s to ra ,  pa  ga je le to s  

v en d ar le  v e č :  izdali b o m o  kar 

o se m  š tev ilk ,  o d  tega  e n o ,  k o t  vsa 

leta , t e m a ts k o .  P o v e č an je  n a r o č 

n in e  gre ted a j  n a  r a č u n  e n e  številke  

več  in ni p o d raž i tev .  G le d e  na t o ,  

d a  je p o v e č a n je  obsega  izha jan ja  

b i lo  in je še n a š  sk u p n i  cilj, pa  sem  

p r e p r ič a n ,  d a  n a r o č n in a  pri d o s e 

gan ju  tega  cilja  sp lo h  ni n o b e n a  

ovira.

V u p a n ju ,  d a  je  p rva  š tev ilka  

up rav ič i la  vaše z au p a n je  in d a  b o 

d o  p o t e m ,  k o  jo  b o s te  dobili  v 

ro k e ,  še kje d e s e tk ra t  poveča li  

štev ilo  n a r o č n ik o v  k o t  je  t o  s to r i la  

g im n az ija  Ivan C a n k a r  v L jubljani 

(od  16  na 1601), vas le p o  p o z d ra v 

lja

V A Š  U R E D N IK

FO TO : L A D O  JA K Š A

Naslov u red n iš tva :

Revija ( GM, K rekov  trg 
2/11, 6 1 0 0 0  L jub ljana ,  t e l e 
fon  3 2 2 —3 6 7 .  R a č u n  pri 
S D K  L j u b l j a n a ,  
5 0 1 0 1 - 6 7 8 - 4 9  381 .  Izide 
o se m k ra t  v šo lsk em  le tu ,  c e 
lo le tn a  n a r o č n in a  je 3 0  d in ,  
c en a  p o sa m ez n eg a  izvoda  4  
din.

U redn išk i  o d b o r :

Miloš Bašin (tehnični urednik 
in oblikovalec), Urška Čop, La
do Jakša, Primož Kuret (glavni 
urednik), Igor Longyka (odgo
vorni urednik), Mija Longyka 
(lektorica), Kaja Šivic (resorna 
urednica), Bor Turel in Metka 
Zupančič.

U redn išk i  svet:

Sonja Cigan (GMS), Tone 
Lotrič (ZKOS), Silvester Mihek 
čič (GMS), Jože Stabej (DGU)
— predsednik, Dane Škerl (DSS), 
Mirko Vaupotič (ZSMS), Dušan 
Vodišek (ZDGPS) in delegacija 
uredništva (glavni, odgovorni in 
resorni urednik).

Revijo G M izdaja Glasbena 
mladina Slovenije. Grafično pri
pravo izdeluje Dolenjski list v 
Novem mestu, tiska tiskarna 
Ljudske pravice v Ljubljani. Re
vija je oproščena temeljnega dav
ka od prometa proizvodov po 
sk lepu republiškega sekretariata 
za informacije 412—1—72, z dne 
22. oktobra 1973. Sofinancirata 
jo kulturna skupnost Slovenije 
in izobraževalna skupnost Slove
nije.
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E PROGRAM KONCERTOV 
Glasbene mladine Slovenije za 
sezono 1 9 7 8 /7 9  je že natisnjen. 
Vsebuje 80 naslovov koncertnih 
prireditev za mladino, ki so raz
deljeni na one za najmlajše 
(predšolsko in osnovnošolsko 
mladino) in druge za srednje
šolce in študente, za mladino v 
organizacijah združenega dela in 
domovih, za mlade v krajevnih 
skupnostih in za one v JLA. 
Program vključuje še predavanja, 
komorne koncertne abonmaje in 
simfonične matineje. Na približ
no 30 00 naslovov so bili ti pro
grami že poslani, vsi, ki pa se 
zanje še zanimate in jih pomo
tom a niste prejeli, jih lahko do
bite brezplačno na GMS, Ljub
ljana, Krekov trg 2.

V RADOVLJICI se priprav
ljajo na reorganizacijo in ponov
no oživitev delovanja Glasbene 
mladine. Ustanovljen je iniciati
vni odbor, ki deluje pri občinski 
konferenci Zveze socialistične 
mladine. Prvi sestanek pa je že 
pokazal, da je edino organizirana 
oblika delovanja Glasbene mla
dine v Radovljici sprejemljiva in 
za mlade v celi občini nujna.

V TOLMINU pripravljajo 
ustanovitev občinskega društva 
Glasbene mladine. Odločili so 
se, da nadaljujejo v obliki orga
niziranega gibanja Glasbene mla
dine za celoten občinski prostor 
tolminskega. Posebna komisija 
za Glasbeno mladino bo  odslej 
delovala v okviru tamkajšnje 
Zveze kulturnih organizacij.

Glasbena mladina Slovenije je 
ustanovila svoj KOMORNI 
ZBOR. Nekaj več kot trideset 
mladih je v septembru že začelo 
z vajami pod vodstvom dirigenta 
in muzikologa Tomaža Faganela. 
Načrti so lepi, vendar je pred 
novo skupino še veliko trdega 
dela.

SPET
ABONMA
MLADI
MLADIM

Z veseljem objavljamo vest, da 
se bo abonma MLADI MLADIM 
nadaljeval tudi v sezoni 78 /79 . 
Tokrat bo v abonmaju šest kon
certov. Prvi bo na sporedu 10. 
oktobra, ko bo nastopil nagra
jenec mednarodnega tekmovanja 
mladih glasbenikov. To prire
ditev organizira vsako leto v 
mesecu oktobru Glasbena mla
dina v Beogradu. Letošnja nagra
jenca bosta violončelist in go
dalni kvartet. Na drugem kon
certu abonmaja, 24. novembra, 
bo igral pihalni kvintet Paul Taf- 
fanel iz Pariza. Ta izvrstni an
sambel je pred štirimi leti prejel 
prvo nagrado na omenjenem 
beograjskem tekmovanju in ima

za seboj mnogo uspehov v do
movini in na tujem. Gost tretje
ga koncerta 5. decembra bo 
Akademski pevski zbor Boris 
Kraigher iz Maribora, na četrtem 
koncertu 5. februarja pa se bosta 
predstavila violinistka Darja Ve
lušček in tolkalist Darko Go
renc. Na petem koncertu bosta 
sodelovala nova solistka Ljub
ljanske opere, sopranistka Olga 
Gracelj in pianist Tone Potoč
nik. Zadnji abonmajski koncert 
bo 24. aprila, poslušali pa bomo 
violinista Tomaža Lorenza in 
kitarista Igorja Sajeta. To sta 
imeni, ki zagotavljata nesporen 
umetniški užitek. Vsi koncerti 
bodo v Slovenski filharmoniji 
oziroma v Viteški dvorani Kri
žank, vedno ob 20. uri. Prepriča
ni smo, da je abonma zanimiv in 
pester, zato vabimo mlade poslu
šalce, da postanejo naši stalni 
obiskovalci. Cena abonmaja je 
80 dinarjev, enega koncerta pa 
15 dinarjev.

Za vsa pojasnila in naročila se 
obrnite na GLASBENO MLA
DINO LJUBLJANE, Krekov trg
2, telefon 3 2 2 -5 7 0 .

MITJAGREGORAČ

SEJA
GMS
V
GROŽNJANU

Na začetku počitnic sta se 8. 
julija sestala v Kulturnem centru 
mednarodne organizacije Glasbe
ne mladine v Grožnjanu izvršni 
odbor in predsedstvo GMS na 
skupni seji. Na dnevnem redu sta 
poleg ustaljenih to čk  in proble
matike v Glasbeni mladini (po
trjevanje zapisnikov, pregledi 
sklepov, poročila o delu, Imeno
vanja v organe GMS,. . . )  obrav
navala začetek in potek ter 
usmeritev razprave v GMS o 
materialih in dokumentih za le
tošnje mladinske kongrese 
(ZSMS in ZSMJ), koncertni pro
gram GMS v sezoni 1 9 7 8 /7 9  ter 
že celotni program GMS za na
slednje leto (1979). Namen sej v 
Grožnjanu pa ni bil le delovni, 
ampak je imel še animacijski 
namen: delegate v predsedstvu 
GMS kar najbliže seznaniti s 
pojmom današnjega Grožnjana. 
Na zaključku sta se sestali še 
delegaciji Glasbene mladine 
Hrvatske in GMS. To je bil tudi 
prvi uradni stik GMS v širšem 
sestavu z eno od sosednjih re
publiških oziroma pokrajinskih 
organizacij Glasbene mladine. 
Poleg čisto delovnih sklepov 
(sodelovanje v programih obeh 
republiških organizacij GM in v 
KCMFMO—Grožnjanu, priprave 
na bližnje obletnice Glasbene 
mladine . . .) smo se dogovorili 
tudi za naslednji skupni sesta 
nek.

FRANC KRIŽNAR

LETOS
JESENSKE
SERENADE

V septembru je Glasbena mla
dina Ljubljane skupaj s Trubar
jevim antikvariatom priredila šti
ri komorne koncerte, imenovane 
,,Jesenske serenade". Nastopili 
so štirje vokalni solisti Zlata 
Ognjanovič, Eva Novšak— Hou- 
ška, Mitja Gregorač in Jože Sta
bej s Triom Lorenz, Slovenski 
kvintet trobil. Študentski oktet

in kvartet violončel. Razen v 
prvi serenadi so v večerih sode
lovali tudi igralci Saša Miklavc, 
Marjeta Gregorač Nina S k r 
binšek, ki so povezovali glasbo z 
umetniško besedo. Prireditve so 
bile prav tako uspešne kot že 
lansko leto, ko so v atrij Trubar
jevega antikvariata privabile šte
vilne poslušalce ..Junijske sere 
nade". Tudi letošnji koncerti so 
bili brez vstopnine in vsakokrat 
je prijetni atrij sprejel mnogo 
več poslušalcev kot premore 
stolov, tako da so bili zasedeni 
tudi vsi pokriti hodniki v prvem 
in drugem nadstropju okrog atri
ja. Več o koncertih bomo pisali 
še v prihodnji številki.

NOVO
DRUŠTVO
GM
V TRŽIČU

Še pred letošnjimi dopusti 
smo bili v Tržiču priča ustanov
nemu občnemu zboru Glasbene 
mladine Tržič. 10. junija je bil 
rojstni dan našega najmlajšega 
občinskega društva Glasbene 
mladine v SR Sloveniji. 52 nav
zočih mladink in mladincev je 
sprejelo statut, program dela in 
izvolilo organe. Ob ustanovitvi 
jim je seveda priskočila na po
m oč Glasbena mladina Slove
nije, saj smo omenjeno rojstvo 
pospremili s komornim koncer
tom  skupine SAETA Ali so 
glasbeni mladinci iz Tržiča že s 
tem izborom začrtali svojo nada
ljnjo usmeritev? Mogoče, saj 
smo se z nekaterimi člani njiho
vega vokalno-instrumentalnega 
ansambla SEDMINA že pogovar
jali o možnostih koncertiranja v 
okviru GM. To dogovarjanje je v 
skladu z usmeritvijo GM, ki želi 
že od vsega začetka z akcijami in 
programom zajeti celotno kul
turno in družabno življenje mla
dine nasploh. Predsednik Stane 
Bitežnik in tajnik Dušan Ropret 
tega sicer nista vzela tako zares, 
vendar so Tržičani pričeli takoj 
delovati. In prvi rezultati: dva 
mlada animatorja iz Tržiča sta se 
letos že usposabljala v tečaju 
animacije v 3. poletnem glasbe
nem taboru GMS—VIDEM 
1978. Sicer pa so tržiški glasbeni 
mladinci še naprej ostali na na

slovu OK ZSMS Tržič in tudi 
tako želijo še naprej dajati svoj 
prispevek k izvajanju programa 
Glasbene mladine znotraj kolek
tivnega članstva v Zvezi socialis
tične mladine.

FRANC KRIŽNAR

O
NOVEM
KVIZU
GMS

Kviz, ki ga Glasbena mladina 
Slovenije pripravlja za letošnje 
šolsko leto, bo vsebinsko na
ravnan precej drugače, kot so 
bili dosedanji. Njegova tematika 
je namreč JAZZ glasba, za ka
tero menimo, da bi bilo prav, če 
bi se osnovnošolci z njo podrob
neje spoznali. Da bi šlo lažje, je v 
pripravi obširno gradivo, ki bo v 
tematski številki GM izšlo pred
vidoma v začetku februarja. Ta
krat naj bi bili pripravljeni tudi 
trakovi s približno štirimi urami 
glasbe.

Ker je snov nova in bi o njej 
tudi glasbeni pedagogi še pred 
kvizom radi kaj več izvedeli, 
pripravljamo vrsto predavanj, 
razgovorov in tudi koncertov, ki 
naj bi tem atiko približali tekm o
valcem in njihovim mentorjem. 
Zato vas prosimo, da nam do

20. oktobra sporočite, če se 
kviza nameravate udeležiti. Ta 
prijava vas v ničemer ne bo 
obvezovala, vendar bo organiza
torjem pomagala pripraviti tek 
movanje in ugotoviti, kam vse 
naj usmerijo dodatno seznanja
nje z jazz glasba

Pričakujemo vaš odzivi



GLASBENI 
TABOR 
VIDEM 78

Razred komorne glasbe

Poletni tabor Glasbene mla
dine Slovenije ni nič več novega. 
Letošnji je bil že tretji po vrsti in 
je lepo uspel. Kljub velikopotez
nemu načrtovanju treh izmen se 
je tabora udeležilo 23 mladih 
instrumentalistov in anim ator
jev, ki so prebili ob glasbi le 
deset dni. Vendar je bila organi
ziranost toliko natančna in go 
stoljubnost in prijaznost dom a
činov tako velika, da je delo 
potekalo zares nemoteno in 
zbrano in rodilo sadove. Letošnji 
tabor si je zavetje poiskal v 
Vidmu ob Ščavnici, malem kraju 
nedaleč od vasice Selišči, kjer so 
se glasbeni mladinci udejstvovali 
prejšnji dve le ti V Vidmu so se 
kulturni delavci in krajani zares 
potrudili, da tabornikom  ni ni
česar manjkalo. Cela osnovna 
šola jim je bila na voljo in po 
vseh učilnicah je cel dan zvenela 
glasba. Skupina trinajstih instru
mentalistov, ki jo je vodil čelist 
In lutkovni režiser Edi Majaron, 
je v teh  nekaj dneh prlprevila 
Izredno perter in lep spored 
Skladb od renesančnih mojstrov 
pa do Martinu)«. Animatorji — 
sami osnovnošolci in gimnazijci
-  so m  posvetili komentiranju,

klubskim razgovorom o glasbi in 
poslušanju plošč in trakov, izda
janju biltena in pripravi radijske 
oddaje o taboru. Spoznali so 
marsikaj novega in si pridobili 
nekaj izkušenj o organiziranju 
kulturnega življenja. Kljub celo
dnevnemu delu pa so zvečer pod 
vaško lipo posedeli z mladimi 
Videmčani In ob kitari prepe
vali; to  pa šele po končanih 
večernih prireditvah, ki so jih 
taborniki sami organizirali. Po 
slavnostnem otvoritvenem kon
certu v kinodvorani so se zvrstili 
še interni koncerti v šoli, Bachov 
večer in poslušanje plošč, tiska
nje biltena in ustanovitev aktiva 
Glasbene mladine tabora, in se
veda zaključni koncert, ko so 
nastopili vsi udeleženci tečajev v 
kinodvorani. Instrumentalisti so 
odigrali Videmčanom in gostom 
pester spored, ki so ga komenti
rali člani anlmatorske skupine. 
Prav zadnji dan pa so se še 
enkrat izkazali na Kapeli, kjer so 
otvoritev slikarske kolonije po
pestrili s krajšim koncertom.

KAJA ŠIVIC
FOTO; FRANC KRIŽNAR

..OKUZENI” 
Z GLASBO

Bilo je enkratno, nepozabno, 
zanim ivo doživetje. Panonsko 
pokrajino sem videla prvič: rav
na, zelena, polna polj, ponekod 
rahlo vzvalovana. Nizke, prijazne 
hišice z rožami na oknih in 
štorkljami na dimnikih, prijazni 
ljudje in glasba.

Tudi glasbeni tabor sem doži
vela prvič. Zelo sem se razvese
lila, ko sem izvedela, da se lahko 
udeležim animatorskega tečaja v 
taboru. Polna pričakovanja in 
radovednosti, kak or verjetno 
tudi vsi drugi glasbeni taborniki, 
sem 21. julija v deževnem popol
dnevu prispela v Videm. Nasled
nji dnevi so izpolnili pričako
vanja: polni zanimivega dela so 
bili, pa razvedrila tudi ni manj
kalo. V taboru sta potekala dva 
tečaja: tečaj za kom orno glasbo 
in animatorski tečaj. Delali smo 
v stari videmski šoli, ki so nam 
jo krajani prijazno odstopili; ves 
dan je odmevalo iz nje muzici
ranje pridnih komornikov. Ani
matorji smo bili bolj tihi: brskali 
smo po raznih knjigah in pri
pravljali komentarje, pisali član
ke, pripravili oddajo za radio 
Murska Sobota, izdali dva bil

tena ter poslušali zanimiva pre
davanja. Naši dnevi so bili polni 
od jutra do  večera. Naj naštejem 
nekaj zanimivih prireditev, ki 
smo jih pripravili: otvoritveni 
koncert, ko  so bili naši gostje 
Zlata in Dragiša Ognjanovič te r  
Milivoj Šurbek; Bartokov, Ra
movšev in Lebičev koncert s 
plošč, Bachov večer, zaključni 
koncert pa koncert na Kapeli za 
otvoritev slikarske kolonije.

Drugi, pa prav tako  važni del 
tabora so bili naši večerni ne
organizirani ..koncerti" s kitaro 
pod vaško lipo, kjer smo skupaj 
prepevali pozno v noč. Naj ome
nim še prijetno popoldne ob 
bližnjem Blaguškem jezeru.

Triindvajset nas Je bilo, prej se 
nismo poznali, ko pe smo se 
razšli domov v i ju b l ja n o ,  Ajdov
ščino, Ribnico, Kranj, Trebnje, 
Novo Gorico — smo bili prijate
lji, kolikor se Je peč mogoče 
spoprijateljiti v kratkih desetih 
dneh.

Odhajali smo, kot Je rekel 
tovariš Križnar, , .zastrupljeni z 
glasbo", doma pa bom o „oku- 
žili" še čimveč ljudi

MOJCA IZGORŠEK

ŽIVETI 
V SMETANI

Misli se mi vračajo in spomini 
na naš tabor so topli in živi 
Nenadoma mi zabrenčijo po uše
sih melodije, ki so Jih bili zadnji 
dnevi julija še tako  poln i Zakaj 
nisem ravnodušen, zakaj celo 
rahla o tožnost za neponovljivimi 
videmskimi dnevi? Sedem za 
klavir, a toni gredo mimo mene, 
hladni so — še pred dobrim 
tednom  pa so me povlekli za 
seboj, me prevzeli in napolnili. 
Kaj se je spremenilo? Zelo pre
prosto — ni več Edija, Kaje, 
Tomija, Srečka, Matej . . . .

Razšli smo se po kratkih dese
tih  dneh, ko so naše življenjske 
poti za trenutek družno tekle v 
isto smer, k istim ciljem. Zbrani 
z vseh vetrov, vsak s svojimi 
občutki, mislimi in željami, raz
ličnih starosti in višin, smo v 
začetku kaj različno stopili v 
skupni delovni dan — nekateri 
pogumno in zagnano, drugi pre
vidno in celo boječe. Počasi, 
korak za korakom, so z nas 
odpadale maske, zidovi nezaupa
nja -  naša srca so se ogrevala, 
postajali smo velika družina. 
Kjer nismo mogli z besedami, 
smo se zbližali prek glesbe, ka
tere govorica Je člste|še, jasnejša 
od najbolj Izbranih besed. Glas
bo smo si odmarjal! v velikih

kosih zaupno, toplo, ko t med 
starimi p rija telji Ko čutiš v izva
janju srce in zagnanost, se za 
zgrešene tone  in druge tehnične 
pomanjkljivosti zm enil malo 
manj kot za lanski sneg. Na 
naših koncertih nam Je res uspe
lo pričarati vzdušje, ki Je daleč 
stran od klasičnega, ki ga pozna
mo iz naših koncertnih dvoran, 
kjer so izvajalci in poslušalci dva 
popolnoma ločene, da  ne rečem 
nasprotna tabora. Obrt Je v glas
bi nesprejemljiva, sai JI Jemlje 
življenje. Tako se poslušalec spu
sti na raven potrošnika barvite 
glasbene produkcije, ki mu pro
daja tehnično dovršeno, a od tu 
jeno g lasba  Človeško zbližanje 
izvajalca in poslušalca bi bilo 
temu najboljši lak. To preprosto 
resnico smo v taboru  spoznali In 
brali bogate sadove — glasba Jo v 
nas zaživele bolj kot kadarkoli 
Danes vem, da bodo spomini na 
Videm vedno prijetni zaradi lju
di, na katar« sem se navezal, in 
zaradi glasbe, ki sem  Jo od prija
teljev sprejemal in hveležnim  
ušesom dajal. Spominjal rt bom  
trenutkov, ko u m  bil od glasb« 
pijan, pr*poJ«n, vzdignjen nad 
vsemi člov«lklml probi«ml — 
trenutkov, ko Mm u l iv a l  v sm e
tani. MIRAN MOŽINA



IZ 
/M

ED
N

A
R

O
D

N
IH

 
TA

B
O

R
O

M PRVA 
IZMENA 
V GROŽNJANU

Že od leta 1969 je v malem 
istrskem mestu Grožnjan vsako 
leto organiziran mednarodni po
letni glasbeni tabor v več izme
nah po štirinajst d n i  Letošnji 
organizacijski program je obsegal 
šest glavnih in štiri vmesne izme
ne. Nekaj le-teh je bilo posve
čenih zgolj delovnim sestankom 
članov predsedstva Glasbene 
mladine iz vseh dežel, ki bi 
želele svoje glasbenike poslati v 
glasbeni tabor. Ostale izmene pa 
so vključevale zelo različne se
minarje, kot npr. za arabsko, 
renesančno, afriško glasbo, ne
kaj tečajev za voditelje otroških 
pevskih zborov, za mlade kom 
poniste in dirigente, seminarji za 
posamezne instrumente (kitara, 
orgle), deloval je tudi komorni 
orkester. Velika zanimivost je bil 
seminar jazz glasbe, ki je  bil 
uveden letos prvič, prijetno no
vost pa je predstavljala tudi 
uvedba umetniške delavnice, ki 
je povezovala vse umetniške 
dejavnike od plesa, prek glasbe 
do gledališča, v njej pa so sode
lovali vsi udeleženci različnih 
tečajev v določenem  času. Po
hvalila bi r^da vodstvo glasbe
nega tabora, s katerim smo takoj 
vzpostavili prijateljske odnose, 
predvsem pa mi je bilo všeč, da 
so radi upoštevali naše predloge 
glede organizacije koncertov in 
d ru g a

Letos sem se tabora prvič 
udeležila, in sicer prve izmene, 
zato bi jo lahko natančneje opi
sala. V času od 1Z  do  26. junija 
so mladi glasbeniki lahko obi
skovali seminarje za jazz, rene
sančno, arabsko glasbo in kitaro. 
Delovala pa je tudi ameriška 
plesna skupina, v katero se je 
lahko vključil vsak, ki ima vese
lje do modernega plesnega izra
žanja, ki pa delno temelji na 
klasičnem baletu.

Predavatelja tečaja jazza sta 
bila poljska glasbenika iz Wroc- 
iava, basist in saksofonist, ki sta 
bila resnično mojstra svojega 
instrumenta. Imela sta štiri 
učence: zelo nadarjenega 16-let- 
nega pianista iz Skopja, flavtista 
iz Nizozemske, bobnarja iz Ro
vinja, včasih pa se jim je pridru
žil še nemški kitarist, ki je sicer 
obiskoval mojstrski seminar kla
sične kitare, katerega vodja je bil 
priznani angleški kitarski moj
ster Julian Byzantine. Ta je svo
jih šestnajst učencev razdelil v 
tri skupine. Pouk je potekal sku
pinsko in individualno hkrati. 
Ob določeni uri je namreč k 
pouku prišla celotna skupina, 
nato se je prof. z vsakim učen
cem ukvarjal približno dvajset 
minut, medtem pa so drugi paz
ljivo poslušali pripombe ob 
učenčevem  igranju in na novo

pridobljene izkušnje skušali pre
nesti tudi na svoj način igranja.

V prvem tednu se je profesor 
posvečal predvsem tehničnim  
problemom in vsakemu učencu 
je predpisal določene vaje, drugi 
teden pa smo igrali v duetih in 
triih, ki so se izkazali kot zelo 
prijetna oblika muziciranja. Ne
kaj dni pred koncem tečaja so 
nekateri posneli svoje skladbe za 
radijsko oddajo. Celoten seminar 
je bil zelo uspešen, saj je služil 
tudi ko t orientacija za mnoge 
mlade glasbene poustvarjalce, 
kako in česa se morajo v bodoče 
še lotiti. Izmenjali smo si tudi 
številne note in marsikdo si bo 
svoje znanje obogatil, seveda s 
trdim  delom.

Seminar za instrumente sred
njega veka in renesanse je vodil 
Belgijec Roger Valentin. Navdu
šujoče je bilo njegovo igranje na 
šest in desetstrunsko lutnjo, pre
senetil pa nas je tudi z odličnim 
obvladanjem kitarskega blues 
igranja. Zaigral nam je tudi na 
brenkalo lastne izdelave, za kate
rega je domiselno uporabil iz
praznjeno pločevinasto škatlo za 
marmelado in kos lesa ter  šest 
strun. Marsikdo med nami si je 
zaželel, da bi znal izdelati tak 
instrument in Roger je obljubil, 
da nas bo mogoče naučil te 
spretnosti, seveda če bo še kdaj 
prišel v Grožnjan. Tudi seminar 
arabske glasbe je bil zelo zani
miv, a je na žalost trajal le en 
teden, ker je bil predavatelj ka
sneje zadržan. Seznanili smo se 
predvsem z vokalno glasbo, te 
melječo na posebni arabski lest
vici, ki je za evropska ušesa zares 
nenavadna.

Skoraj vsak večer smo imeli 
tudi k oncert, nastopili pa so 
predavatelji seminarjev in njihovi 
udeleženci. Moram priznati, da 
so bili nastopi kitarista J. Byzan- 
tina, R. Valentina, obeh jazzis- 
tov  s svojo skupino učencev in 
nastop ameriške plesne skupine 
zares kvalitetni umetniški do
godki, nad katerimi so bili nav
dušeni vsi udeleženci seminarjev.

Bivanje in aktivno sodelovanje 
v takem  taboru  kot je Grožnjan 
je izredno prijetno doživetje, saj 
si udeleženci izmenjamo številne 
izkušnje in se pogovorimo o vseh 
stvareh, ki zanimajo mlade. Tuji 
jeziki pri tem  ne predstavljajo 
posebnih težav, saj smo se nema
lokrat sporazumevali tudi z gibi 
rok, ali pa smo si iz naših vrst 
,,najeli" prevajalca, kar je bilo 
seveda zelo zabavno.

Slovo je bilo težko, a vsi smo 
sl zagotovili, da se prihodnje leto 
spet vidimo, seveda pa smo si 
izmenjali tudi naslove, da  si kdaj 
kaj zanimivega napišem a

KARIN KANC

ŠVEDSKA: 
UMEA1978

Z veseljem sem sprejel vabilo 
za udeležbo na mednarodnem 
taboru Glasbene mladine na 
Švedskem od 11. do  29. julija. 
Po temeljitih pripravah sem od
potoval. V lepem vremenu sem z 
letalom preletel Evropo kakor 
nad zemljevidom. Že prvi vtis o 
Švedski je bil lep: m odro morje, 
razčlenjena obala, veliko jezer, 
bela jadra in sledi ladij na gla
dini. Kopno je poraslo z borovci. 
Letališka pista stockholmskega 
letališča je stisnjena med vse te 
naravne lepote. Bolj jasno pred
stavo o naravi sem dobil šele, ko 
sem izstopil. Sivi oblaki so se 
podili po nebu, hladen veter jih 
je nosil prav nizko, pa vendar mi 
je bila tudi ta sprememba kar 
všeč. Po petinštiridesetih mi
nutah vožnje z udobnim avto
busom po lepi avtocesti sem 
prispel v center Stockholma. 
Poiskal sem prenočišče, odložil 
prtljago in že sem se sprehajal po 
m es ta  Tisto sobotno popoldne 
je bilo mesto na pol prazno, le 
turisti smo se sprehajali okrog. 
Ker nisem bil utrujen od po to 
vanja, sem si ga v šestih urah kar 
dobro ogledal. Zelo mi je bilo 
všeč in rad bi si nasladnji dan 
ogledal še čim več muzejev, toda 
preveč me je vleklo na cilj po to 
vanja.

V nedeljo zgodaj zjutraj sem 
odpotoval proti Umei. Mesto 
leži približno osemsto kilo
metrov severno od S tockholm a 
Z letalom sem bil tam  v nepolni 
uri. Ljudje so v tem  času veči
noma na počitnicah. Imel sem 
veliko srečo, da sem po telefonu 
dobil ravnatelja glasbene šole, ki 
je bil zelo prijazen. Razkazal mi 
je mesto in mi poiskal čudovito 
prenočišče. Tako kot Stock
holm sem si ogledal tudi Umeo, 
in ni mi bilo žal.

V ponedeljek ob  devetih zju
traj je prišel pome asistent pri 
organizaciji glasbenih tednov 
Olle Nilsson, mlad fant vesele 
narave, s katerim sva se spoprija
teljila. Odpeljala sva se v mestece 
na deželi Stroembaeck, ki je 
dvajset kilometrov oddaljeno od 
Umee. Tu so se že naslednji dan 
začeli tedni glasbe.

Stanovali smo v prijetnih hi
šicah med zelenimi tratami tik 
ob jezeru. Hišice sodijo v sklop 
srednje šole, kjer dijaki in pro
fesorji med šolskim letom stanu
jejo. Po avdicijah smo začeli z 
vajami simfoničnega orkestra  
Igral sem violo na prvem pultu. 
Dirigent je bil Anglež Terence 
Lovett, ki je specialist za delo z 
mladimi orkestri. Izbral si je 
Čajkovskega simfonijo št. 5 in 
Španski capriccio Rimskega Kor- 
sakova. V komornem orkestru 
pa smo izvajali Mozartovo simfo
nijo št 35 (Haffner) in Koncert
no uverturo št. 3 op. 34 Larsa 
Eriča Larssona. Po tednu prijet
nega dela smo imeli vrsto kon
certov v bližnji in daljni okolici. 
Občinstvo nas je povsod toplo

sprejelo. Tretji teden smo se 
razdelili na komorne skupine: 
pihalni kvintet, godalni trio, 
kvartet, duo flavt in podobno. 
Vsaj dve uri dnevno je z nami 
delal mentor, ostalo smo študi
rali sami. Vsak večer je kaka 
skupina priredila koncert v šol
ski dvorani in vedno je bilo zelo 
zabavno. Obljubili smo, da se 
bomo še večkrat srečali.

GREGOR BAN

DANSKA:
TABOR
JAZZA

Kot že vrsto let zapored, so 
tudi letos priredili v kraju Vejle 
na Danskem dva štirinajstdnevna 
,,jazz tabora". Prvi se je začel
16. in končal 29. julija, drugi pa 
je bil avgusta, in sicer od 6. do 
19.

Tabora se je udeležilo 150 
glasbenikov in 20 profesorjev. 
Večina je bila Dancev, nekaj pa 
je bilo tudi Švedov, Norvežanov, 
Nemcev, Francozov, srečanja pa 
se je udeležil tudi en Jugoslovan. 
Ker na Danskem nimajo šole za 
jazz, je bilo zanimanje za tabor 
zelo veliko in tako so lahko 
sprejeli le polovico prijavljenih. 
Prednost pri sprejemu so imeli 
tisti, ki igrajo trobila in pihala, 
ker se na Danskem vedno manj 
mladih odloča za igranje teh 
instrum entov.

Udeleženci tabora so prebivali 
v šoli Brandbjerg, ki je bila 
dvanajst kilometrov oddaljena iz 
mesta. Šola je nova in ima razen 
učilnic tudi kino dvorano, jedil
nico, skupne prostore za sestan
ke in zabavne prireditve in več 
kot 160 sob. Te sobe so med 
šolskim letom namenjene ude
ležencem različnih tečajev, ki j ih 
prireja šola, v času počitnic pa 
članom glasbenega tabora.

Bivanje v taboru  je bilo zelo 
zanimivo. Po zajtrku sta bili dve 
uri namenjeni teoretično-prak- 
tičnem u delu pouka. Delo je 
potekalo v več skupinah, in sicer 
so bile skupine za klaviaturiste, 
tolkalce, za trobentače, sakso
foniste in za komponiste. Kosilo 
je bilo okrog poldneva, od 12.45 
do 15.15 pa so glasbeniki igrali 
skupaj pod vodstvom mentorjev. 
Udeleženci tabora so lahko izbi
rali med temile skupinami: za 
tradicionalni jazz, swing, moder
ni jazz, free jazz, jazz-rock, funk 
soul, lahko pa so igrali tudi v 
Brandbjerg Big Bandu. Po igra
nju v skupinah je bil spet teore- 
tično-praktični del p o u k a  Ve 
čerjali smo okoii 18. ure in po 
njej smo si ponavadi ogledali 
kakšen film o jazzu v šolski kino 
dvorani. Čas od 2Z  ure naprej je 
bil namenjen igranju v različnih 
,,jamsessionih", kar je večkrat 
trajalo do  zgodnjih jutranjih ur.

Zadnja dva večera so se glas
beniki — udeleženci tabora, 
predstavili na nastopih, kjer so 
dokazali, da njihov trud  ni bil 
zaman.

BESEDILO IN FOTO: 
MARTIN BAJDE
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Nastop moskovske komorne opere v Križankah: Rdečelasa lažnivka 
in vojak

OPERA
ŠE ŽIVI...

Od 20 do 27. junija je XXVI. 
Mednarodni festivel v Ljubljani 
priredil ..Jugoslovanski operni 
bienale", ki so se ga udeležili 
operni odri iz Ljubljane, Splita, 
Maribora, Novega Sada, Beogra
da in Rijeke. Spored je v istem 
vrstnem redu navajal opere 
,,Andr6 Chenier" italijanskega 
skladatelja Umberta Giordana, 
„D ido in Enej" angleškega skla
datelja Henrvja Purcella, „Car- 
men" francoskega skladatelja 
Georgea Bizeta, „Samson in Da- 
lila" francoskega skladatelja 
Camilla Saint—Saensa, „E m ani"  
in „Ples v maskah" italijanskega 
skladatelja Giuseppeja Verdija.

Ker gre za kulturno manifes
tacijo, ki naj bi reprezentirala 
dosežke operne umetnosti pri 
nas in je bila povezana s posveto
vanji strokovnjakov na tem  po
dročju, terja odgovor na nekaj 
zanimivih vprašanj, ki so se izo
blikovala v teku omenjenih še
stih predstav.

Vsa prikazana operna dela so 
stara od 100 do 300 le t  Zrcalijo 
torej operno snov in glasbo, ki 
nima nobenega stika z današnjo 
umetnostjo, niti z današnjim živ
ljenjskim utripom. Posebno mla
dini so bržkone s svojo patetiko 
zelo odm aknjena. Ali zadostuje, 
da s svojim belcantom navdušijo 
tiste ljubitelje operne glasbe, ki 
uživajo izključno v pevskih 
ekshibicijah?

Kot prerez skozi starejšo 
operno literaturo se operni festi
val ni dotaknil niti VVagnerja kot 
ene osrednjih osebnosti v oper
nem ustvarjanju, niti ni bila na 
njem zastopana prava opera — 
buffa, kar govori o zelo eno
stranskih repertoarjih naših 
opernih hiš.

Slišali nismo nobene slovan
ske opere, tudi slovenske ne. To 
dejstvo ne govori dobrem u pla
niranju v prid. Ne verjamem, da 
inozemce, ki zaidejo na naše 
predstave, zanima interpretacija 
najbolj znanih del iz svetovne 
operne literature, ki jih lahko 
doma poslušajo in gledajo v raz
košnejši zasedbi, večjih hišah, ob 
boljši akustiki in orkestrski 
spremljavi.

Nobena operna hiša ni nasto
pila v prikazani operi izključno z

lastnimi solisti, režiserji, sceno
grafi itd. Navezanost na naj
boljše goste z drugih odrov je 
sicer tudi praksa v inozemstvu, 
vendar dokazuje, da postajajo 
prvovrstni operni interpreti pri 
nas prava redkost.

Presenetljivo dobri so bili v 
večini opernih predstav operni 
zbori in njihovo uglašeno petje. 
Njihova številčnost pa nas je 
prepričala, da so bili ,,ad hoc" 
pomnoženi in pomlajeni, ker je 
javna tajnost, s kakšnimi težava
mi se operne hiše srečujejo pri 
angažiranju opernih zboristov. 
Sodobne opere terjajo od njih 
zelo intenzivne vaje te r  intona- 
cijsko in glasovno zrelost; gmot
na nagrada pa m očno zaostaja za 
to  zahtevno dejavnostjo.

Brez ovinkov je treba priznati, 
da so bile vse predstave zelo 
vestno pripravljene, da so bile z 
dirigentskega pulta skrbno in 
neoporečno vodene In da so le z 
igralske strani kazale pomanjklji
vosti. Medtem ko so bili zbori 
vedno zelo učinkovito postav
ljeni, je igra solistov in njihov 
kontakt z okoljem večinoma 
obtičal v preskušeni operni šab
loni. Da je zasedba z gosti vsaj 
deloma kriva, o tem  ni dvoma. 
Inscenatorji so se prav tako mo
rali podrediti velikemu odru na 
prostem in pičle rekvizite ugla
siti z njim. Pozornost pa so 
zbudili kostumi, ki so na neka
terih predstavah po svojih okus
nih barvah in krojih prav prijet
no izstopali in pripomogli do 
mičnosti scene.

Vsaka obsežnejša festivalska 
prireditev pa ni odvisna le od 
razpoložljivega ansambla, ki na 
njem sodeluje in predstavlja za 
naše  prilike ogromen a para 
ljudi, instrumentov, rekvizitov, 
prevoznih sredstev. Zahteva ve
lika gmotna sredstva, dolga pri
pravljalna dela in ustrezni perso- 
nal zanje, končno pa tudi vse
stranske prostorske možnosti za 
nastop. O vseh teh nič manj 
važnih dejavnikih je bilo govora 
za okroglo mizo in prav bi bilo, 
da tudi o njih izvemo s strani 
organizatorjev najvažnejše po
datke. Gotovo bodo pojasnili 
zgornja vprašanja in ugotovitve.

PAVEL ŠlVIC

Če bi Mednarodnega polet
nega festivala ne imeli, bi si ga 
morali — izmisliti. To je prvo, 
kar lahko rečem  po končanih 
poletnih prireditvah, ki so nas 
letos že šestindvajsetič vabile v 
ljubljanske Križanke. Z drugimi 
besedami povedano — ljubljanski 
Mednarodni poletni festival, ki 
je zdaj tudi član Evropskega 
združenja glasbenih festivalov, si 
je s svojo kvaliteto ter organi
zacijskimi spretnostmi, ki so sad 
peščice zavzetih delavcev, zago
tovil dva in pol meseca kultur
nega življenja Izven sezone, v 
katerem razpoznamo tuje in do 
mače umetniške dosežke, v ka
terem  najdemo bogato izbiro 
prireditev, primernih za vsak 
okus. Prav v tem prilagajanju 
okusom  najširšega kroga obisko
valcev festivalskih prireditev pa 
se skriva veliko nevarnih poti, ki 
se jih je seveda treba izogibati. 
Pot, ki jo ubira ljubljanski festi
val, torej ni ravna, podobna je 
serpentinam. Pomembno pa se 
zdi pri tem  pripomniti, da pri
vablja ljubljanski festival pod 
svojo streho izredno širok krog 
občinstva, da s tefri namenom 
intenzivno sodeluje z organi
zacijami združenega dela, kate
rih člani pogostoma šele nave
zujejo stike s kulturnimi dosežki 
naših in drugih narodov, kar pa 
seveda predstavlja praktične re
zultate kulturne animacije.

V okviru najdaljšega jugoslo
vanskega festivala predstavljata 
pomemben del bienalni prire
ditvi — operni in baletni bienale. 
Letos je bil na vrsti operni biena
le. O n jem je bilo veliko zapisa
nega, še več izgovorjenega. Naj 
spomnim na nekatere značil
nosti, ki kažejo In opozarjajo.

kakšen je zdaj jugoslovanski 
operni trenutek. Šest opernih hiš 
je nastopilo, niti ena pa se na 
jugoslovanskem bienalu ni pred
stavila z dom ačim  opernim de' 
lom. Program torej ni bil jugo
slovanski, posegal pa je tudi le 
po delih, ki niso nastala v našem 
stoletju. Operni čas se je torej 
ustavil z devetnajstim stoletjem. 
Tako torej operni bienale; sre
dina ljubljanskega festivala pa je 
bila naklonjena opernim poslu
šalcem še enkrat — od 9. do  1Z  
avgusta je v Križankah gostovala 
Moskovska komorna opera, ki 
pa je operno umetnost predsta
vila tako, kot da bi zavestno 
hotela oporekati programu jugo
slovanskega opernega bienala. 
Moskovska komorna opera je 
predstavila samo svoja operna 
dela (Šostakoviča, Paškeviča in 
Ganelina), dvoje od treh del je 
nastalo v dvajsetem stoletju, niti 
eno ni bilo postavljeno zvezd
niško, kar je ena glavnih značil
nosti jugoslovanskega opernega 
gledališča. Moskovčani so nam 
pokazali, kaj lahko pomeni 
teemsko delo, kaj pomeni v 
operni umetnosti režiserjev pri
sluh glasbi in besedi. In tako 
smo po predstavah jugoslovan
skega opernega bienala največ
krat razmišljali o  tem, kakšne 
naj bi bile predstave, primerne 
za današnji čas, medtem ko so 
nam predstave gostov iz Moskve 
govorile o neslutenih m otnostih, 
ki jih odpira operna umetnost 
današnjega časa.

Opera še živi — pomislim, ko 
odhajam s predstave Moskov
skega opernega gledališča. In to  
je eno od poglavitnih spoznanj z 
letošnjega poletnega festivala, 

l PAVEL MIHELČIČ
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KOROŠKO
POLETJE
1978

Ža tradicionalni glasbeni festi
val pod zgornjim naslovom si je 
v zadnjih letth nabral mnogo 
slave. Na koroških Osojah in v 
Beljaku se namreč vsako poletje 
vrstijo v moderni kongresni pa- 
la£l v Beljaku ter v čudovitem 
okolju starega benediktinskega 
samostana na Osojah vsak o- 
vritne glasbene prireditve: kon
certi, scenske uprizoritve orator
ijev in seminarji Tako je bila v 
začetku julija scenska uprizo
ritev Haendlovega oratorija ,,Je- 
Ha", ki bi ga moral voditi znani 
strokovnjak za glasbo baroka, 
Nikolaus Harnoncourt. Ker je, 
žal, zbolel, je predstave vodil 
njegov pomočnik Ivan Fischer. 
Virtuosi di Rom a ter Piccolo 
Teatro Musiaale di Roma so 
izvajali Monteverdijeve madri
gale v koncertni in scenski izved
bi; rojstni dan znanega avstrij
skega skladatelja Gottfrieda von 
Einema so proslavili s koncer
to m  Slovaške filharmonije. Isti 
orkester je predstavil tudi glas
beni portret Ti ho na Hrenikova, 
sovjetskega skladatelja in piani
sta. Ob Številnih orgelskih kon
certih, solističnih večerih 
(Gidon Kremer), koncertih go
dalnih kvartetov, je bila avgusta 
izredno uspela predstava Brit- 
tnove opere »Izgubljeni sin", 
predstavila pa se je moskovska 
komorna opera z istim spore
dom , ki ga je prikazala tudi v 
Ljubljani Konec avgusta je na
stopila še Stuttgartska filhar
monija ter Amadeus— Ouartett, 
ki je svoj program posvetil 150. 
obletnici smrti Franza Schuber
ta.

Poleg koncertnega deleža, ki 
je bil sicer za občinstvo pač 
najbolj zanimiv, saj je bilo skoraj 
za vse predstave (ki sem jih uspel 
videti) izredno zanimanje, je bil 
za glasbenike zanimiv še zlasti 
seminar za predklasično glasbo, 
nato seminar za orgelsko impro
vizacijo in seminar „  Ruska ope
ra". “

„Koroško poletje" postaja s 
svojimi zanimivimi programi in 
zaradi bližine vedno bolj privlač
no tudi za nas, vsaj za tiste, ki 
jim je do  dobre glasbe in dobrih 
Izvedb, čeprav je treba ob tem  
tudi kritično pripomniti, da vse 
prireditve pač niso bile vedno na 
enako visoki ravni
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Delegacija našega sindikalnega simfoničnega orkestra sprejema nagrado 
pri županu mesta Kerkrade. Ob tem naj omenimo, da  so tudi vsi trije 
pihalni orkestri iz Slovenije (ravenski, velenjski in trboveljski), ki so 
tekmovali na Nizozemskem, dobili zlato odličje.

Če so bili zadnji tedni šolske
ga leta za koga res razburljivi, 
potem so bili za naš orkester, 
Ljubljanski sindikalni simfonični 
orkester, ki se je v tistem času 
pospešeno in intenzivno priprav
ljal na holandsko tekmovanje. 
Priglasili smo se bili v najvišjo 
težavnostno skupino. Boj bo  trd, 
tega smo se zavedali. In vendar 
smo komaj kaj mislili na to , ko 
smo na vajah pilili skladbe Ber
lioza, Kozine, Sibeliusa. Lovro 
Arnič, naš dirigent, se je spo
prijel z delom z vso odločnostjo, 
ki mu je lastna, in sadovi našega 
skupnega truda so se na vajah 
kmalu pokazali. Seveda, saj nam 
je vendar bilo do tega, da bi se 
čim bolje izkazaliI Naš odhod se 
je vse bolj bližal, bili smo razbur
jeni in veseli

Vožnja z vlakom je trajala 
sedemnajst ur, naporna in lepa 
hkrati. Gozdnati predeli Avstri
je, komaj pregledne nemške rav
nine, tuja mesta, z gozdovi obda
ni R e n . . .  In slednjič, pod kri
stalnim večernim nebom, Holan
dija. Kerkrade, glasbeno mesto, 
je tiste dni res povsem zaslužilo 
to  ime. Vse je bilo v plakatih, ki 
so najavljali tekmovanje, izlož
bena okna so bila okrašena celo 
z glasbili in notnimi stojali. In 
ko smo prispeli pred koncertno 
dvo rano Rodahal, smo med pla
polajočimi zastavami držav ude
leženk zagledali tudi našo

Štiriindvajset ur, ki smo jih 
preživeli tam, je pravzaprav ma
lo, a vseeno dovolj, da smo 
doživeli nekaj nepozabnih tre 
nutkov. Predvsem naj omenim 
izredno gostoljubnost doma
činov, ki smo jo imeli priliko 
spoznati pri družinah, kjer smo 
stanovali. Človeka prevzame ure
jenost naselij, vrtov, mestnih 
parkov, ki so pravi mali zeleni 
azili — sicer pa, Holandija je 
znana kot dežela cvetja. In na 
vsakem koraku je bilo očitno , da 
je Holandija tudi dežela glasbe. 
Zvedeli smo, kako zelo številni

so tam  profesionalni In amater
ski orkestri, sami pa smo lahko 
opazili zanimanje ljudi za glasbe
no dogajanje.

Največje doživetje je bil se
veda sam nastop. Ni nam šlo 
slabo na dopoldanski vaji, ven
dar smo bili vse bolj vznemirjeni, 
čimbolj se je bližala naša ura. 
Preverjali smo uglašenost instru
mentov, se smejali in šalili, sku
šali premagati napetost, ki se nas 
je lotevala.

Rodahal, veličastna dvorana, 
je bila nabito polna. Polglasno 
mrmranje je valovalo po pro
storu, na tem no modrih žam et
nih stenah so bile pritrjene ekso
tične veje inguzm anije— in spet 
notna stojala. Slednjič smo za
sedli svoja mesta na odru. Priča
kujoča tišina je legla na prostor, 
sedaj smo bili tu  mi, mi sami, in 
pred nami naš Lovro s svojo 
markantno pojavo, s svojim 
izrednim glasbenim znanjem, z 
vso m očjo svoje osebnosti — naš 
dirigent, čigar trudu se Imamo 
predvsem zahvaliti, da smo do
segli sedanjo raven in da smo 
sploh prišli sem. In nato — glas
ba. Dva dela Faustovega pogub
ljenja Hectorja Berlioza in Bela 
Krajina Marjana Kozine. Vsak 
od nas — kaj nismo v teh minu
tah  eno samo bitje? — misli le 
na glasbo, na prepletajoče se 
zvočne odtenke, k i  so v tej 
dvorani izredno slišni.

Odigrali smol Ploskanje nas 
zajame, ljudje vstajajo s sedežev, 
vzklikajo. . .  Spoteni, a žareči se 
oziramo drug po drugem, kar 
razganja nas od ponosa, ko 
odhajamo z odra.

Domov odjadramo kar takoj 
po koncertu, le na razglasitev 
rezultatov še počakamo. Naša 
bera je takale: 123 točk , zlata 
medalja in posebna pohvalaI Kar 
predstavljajte si našo razigranost 
na poti domovi Lepše spodbude 
za v prihodnje si pač ni mogoče 
misliti I

MOJCA MALOVRH

NOVA
KNJIGA

„Nova knjiga dr. Janeza Hoef- 
lerja je sploh prvo delo v glasbe
ni literaturi, ki se ukvarja po
sebej z označenim razdobjem 
glasbene zgodovine na Sloven
skem, torej s tistim od konca 16. 
d o  sred e  18. stoletja. 
Obravnavati to  snov v sklenje
nem samostojnem prikazu je 
utemeljeno z dejstvom, da nave
deno razdobje pomeni tudi samo 
na sebi sklenjeno, pri vsi razno
terosti svojih tokov sovisno do 
gajanje v glasbenozgodovinskem 
razvoju na Slovenskem. Začne se 
takrat, ko je protireformacija 
nasilno zatrla prve kali sloven
skega samoniklega umetnoglas- 
benega ustvarjanja, vzniklega 
pod okriljem protestantizma, 
konča se pa, ko so v dobi 
razsvetljenstva in slovenskega 
narodnega prebujenja začele 
znova delovati sile, ki so končno 
ustvarile slovensko narodno glas
beno umetnost.

Delo ni zasnovano kot za
okrožena zgodovinska mono
grafija o glasbeni umetnosti v 
stilnih razdobijih pozne rene
sanse in baroka na slovenskem 
etničnem  ozemlju, takšna, ki bi 
obravnavala z enak omerno iz
črpnostjo vse plasti te snovi; za 
tak monografski prikaz bi bilo 
danes tudi še prezgodaj, saj se 
gradijo šele temelji za takšno 
delo, ker vse viroslovno gradivo 
zanje še ni v podrobnostih obde
lano, v celoti pa gotovo tudi še 
ne o d k r i ta  Pričujoče delo s 
svojo obilico novih virov pa 
pomeni ravno tudi izdaten korak 
naprej h kaki prihodnji mono
grafiji tega glasbenozgodovin
skega razdobja. Avtor upošteva 
vse od prej znane in vrsto novih 
virov, dozdajšnjo literaturo o 
glasbeni umetnosti pozne rene
sanse in baroka na Slovenskem, 
podrobno pa obravnava le posa
mezne izbrane predmetne sklope 
te snovi; predvsem tiste, za kate
re je mnogo virov sam odkril in 
prvi obdelal, seveda pa ni slučaj, 
da so to  obenem tisti, ki se nam 
danes kažejo kot glavni, v raz
voju nosilni Rezultate svojih vt- 
roslovnih študij je deloma obja
vil že v svojih starejših razpravah 
in jih tu  povzema iz njih, poleg 
tega pa prinaša v pričujoči raz
pravi tudi mnogo novega, do 
zdaj še neobjavljenega gradiva. 
Knjiga pomeni do  sedaj najbolj 
dognan znanstveni prikaz opisa
nega razdobja glasbene zgodo
vine na Slovenskem.

Iz ocene pokojnega 
RAFAELA AJLECA 

Knjiga Janeza Hoeflerja GLAS
BENA UMETNOST POZNE  
RENESANSE IN  BARO KA NA 
SLO VENSKEM, je  pred kratk im  
izšla p r i Partizanski kn jig i v 
L jub lja n i

Vezana v p la tno  z večbarvnim  
fč ltn im  ovitkom  in  opremljena z 
bogatim i fo to faks im iln im l p rilo 
gam i obsega 200 strani, stane pa 
250 din.

Naročila sprejema Partizanska 
knjiga, TOZD Založba, L jub lja 
na, Trg osvoboditve 13.



NAŠA GOSTOVANJE
ZBORISTA V V OLDHAMU
TROSSINGENU

O dham  — tipična angleška pokrajina

V času od 31. julija do  11. 
avgusta sva se člana Akadem
skega komornega zbora Kranj 
Andrej Šter in Rado Vodenik 
udeležila devetega jugoslovarv 
sko-nemškega zborovskega tedna 
v Trossingenu. To srečanje vsako 
leto organizirata izmenično v 
Jugoslaviji in Nemčiji nemški
I.A.M. (organizacija za glasbene 
prireditve, podobna Glasbeni 
mladini) in Glasbena mladina 
Jugoslavije. Dirigenta na teh sre
čanjih sta že vsa leta Kunibertas 
Dobrovolskis iz Freiburga in 
Dušan Maksimovič iz Beograda, 
sodelujejo pa še dr. Dim Krije 
Stevanovič iz Beograda ter pred
stavniki Glasbene mladine Ju g o 
slavije. Iz naše države je pripo
tovalo 40 pevcev, v glavnem iz 
Srbije, nekaj pa jih je bilo tudi iz 
Črne gore in Makedonije pa se
veda midva iz Slovenije. V Tros
singenu smo prebivali in vadili 
na Državni akademiji. To je 
komaj osem let stara zgradba, 
postavljena v mirnem okolju 
izven mesta, kjer so idealni po
goji za delo. Vadili smo zelo 
intenzivno. Dirigenta sta se me
njavala tako, da je imel vsak 
drugi dan dopoldne vajo jugo
slovanski dirigent, popoldne 
nemški, naslednji dan pa je bilo 
obratno. Ob večerih so bila na 
sporedu predavanja dr. Dimitrija 
Stefanoviča s področja glasbe in 
kulture na splošno. Obiskali smo 
tudi Deredingen, kjer je deloval 
Primož Trubar, in benediktinski 
samostan v Beuronu, kjer smo se 
seznanili z georgijanskim kora
lo m.

Deseti dan smo priredili dva 
koncerta v zdraviliškem kraju

Šolsko kulturno društvo 
„Zvonček" je v šesti sezoni delo
vanja pripravilo ali organiziralo 
obisk 20 različnih kulturnih pri
reditev, od katerih je bila polovi
ca glasbenih.

Med mladimi je največ zani
manja za obiske ljubljanske Ope
re; letos so bili le na treh pred
stavah. Ogledali so si Verdijevega 
„Falstafa", Smetanovo „Proda- 
no nevesto" in balet , ,Labodje 
jezero" P. I. Čajkovskega.

Od domačih prireditev naj na 
prvem mestu omenim ponovno 
srečanje z basistom Ladkom 
Korošcem in harmonikarjem 
Milanom Stantetom, prvič pa sta 
se predstavila šmarskim šolarjem 
altistka Milka Evtimova in teno-

Badenvveiler blizu francoske 
meje. Med pevskim programom 
so plesalci odplesali še dva jugo
slovanska ljudska plesa. Kon
certa nista najbolje uspela, neko
liko zaradi utrujenosti od vožnje 
in dolgega premora med kon- 
cetoma, deloma pa so bile tem u 
krive posledice sprejema pri žu
panu Trosingena, ki smo ga imeli 
na večer pred nastopoma. Sta pa 
zato toliko bolj uspela koncerta 
v zdravilišču Bad Duerrheim, 
oddaljenem vsega trideset minut 
vožnje od Trossingena. Večerni 
program smo izvajali v čudovito 
akustični cerkvi Sv. Janeza. Dali 
smo vse od sebe in večer je bil 
poslastica tako za poslušalce, 
kot za nas izvajalce. Kaj naj 
človek reče na vse to?  To, d a je  
bilo to  zelo uspešno glasbeno 
srečanje mladih, ki so prišli v 
Trossingen s kar precejšnjo glas
beno izobrazbo, kar je seveda 
olajšalo naše delo. Starost pev
cev je bila od 17 do 35 let. 
Mislim, da je to  lep primer sez
nanjanja z drugačnimi metodami 
zborovskega petja, kot smo ga 
vajeni. Delo je bilo kvalitetno in . 
je tudi obrodilo temu primerne 
sadove. Mislim, da bi se člani 
slovenskih zborov vsekakor mo
rali udeleževati vseh podobnih 
srečanj, za katere dobe vabila od 
Glasbene mladine, le-ta pa bi 
morala nekoliko več sodelovati 
pri financiranju teh  udeležb. Še 
najbolje pa bi bilo, če bi tudi 
slovenska Glasbena mladina 
mogla organizirati podobno glas
beno srečanje, ki bi temeljilo na 
izmenjavi s kako drugo državo, 
in pa seveda na primerno visoki 
kvalitetni ravni.

RADO VODENIK

rist Simeon Gugulovski, ki sta s 
svojim petjem ob spremljavi 
pianistke Zdenke Čudnove 
navdušila mlade poslušalce.

..Zvonček" je imel v gosteh 
tudi koroške rojake z onstran 
državne meje; spomladi so bili v 
Šmartnem člani tamburaškega 
orkestra iz Hodiš in plesalci 
folklorne skupine iz Globasnice.

Šmarčani pa so organizirali še 
dva vokalna nastopa amaterskih 
pevskih zborov; celovečerni 
koncert je izvedel mešani pevski 
zbor „Slavček" iz Trbovelj, ob 
zaključku sezone pa so se srečali 
trije zbori: moški zbor iz Mima 
pri Gorici, ženski zbor iz 
Gabrovke ter domači „Zvon".

BORIS ŽUŽEK

Iz angleškega mesta Oldhama, 
ki je pobrateno s Kranjem, se je 
po enotedenskem  obisku vrnila 
skupina Glasbene šole Kranj. 
Sestavljali so jo pevski oktet pod 
vodstvom profesorice Sabire 
Hajdarovič, flavtistka Maja Go
gala in profesor Boris Čampa ter 
korepetitorka Jasmina Pogačnik, 
ravnatelj glasbene šole Alojz 
Ajdič, predstavnica Izobra
ževalne skupnosti Helena Čadež 
in prevajalka Mojca Pirc.

V Oldhamu in okoliških me
stih smo priredili osem koncer
tov. Opoldanski koncerti so bili 
namenjeni osnovnim, srednjim 
in visokim šolam, večerni pa 
širšemu občinstvu. Odmev po
slušalcev je bil zelo ugoden, saj 
smo imeli prenekatere stalne 
poslušalce. V novi mestni hiši 
nas je sprejel župan mesta, zad
nji večer pa nam je priredilo 
sprejem Društvo prijateljev Kra
nja.

Ob naših koncertih so doma
čini kazali navdušenje, pa tudi 
presenečenje nad visokim izva
jalskim nivojem.

Razkazali so nam eno izmed 
svojih najnaprednejših osnovnih 
šol. Učencem smo priredili kra
tek koncert, nato pa so nam 
zapeli in zaigrali še oni. Videti je 
bilo, da je glasba pri pouku 
stalno prisotna, saj so učenci 
celo zapuščali prostor ob zvokih 
otroške pesmice, ki jo je igrala 
ravnateljica na klavir.

Presenečala nas je izredna raz
širjenost trobil, in to  m ed  zelo 
maj hnim i otroki. Na ene ti ve
černih koncertov smo slišali 
60-članski trobilni orkester, ki 
so ga sestavljali dečki in deklice, 
stari od sedem do trinajst le t  
Deklice so prav tako kot dečki 
igrale na trobente, pozavne in 
trube, prirejene za otroke. Se
veda pa so bili ob igranju taki 
sedem- ali osemletni trobilci kar 
pošteno zaripli v obraz. Kljub 
vsemu pa kvaliteta takega orke
stralnega zvoka ni bila slaba. Če

bi ne videli izvajalcev, ga nikakor 
ne bi pripisali otrokom.

Seveda pa je bila muzikalna 
kvaliteta izvajanih skladb na niz
ki ravni. Omejili so se na prired
be popevk in v najboljšem pri
meru narodnih pesmi.

Koncertno občinstvo nasploh 
ni pretirano kritično. Poleg po
slušanja jim na večernih koncer
tih veliko pomeni srebanje kave 
med odmorom in vljudnostno 
družabno klepetanje. Uživajo 
nad blagoglasnimi skladbami, do 
modernejših so razpoloženi do 
brohotno in prizanesljivo, a ni
kakor ne navdušeno. Dobila sem 
občutek, da jim je njihova bo
gata zgodovinska In kulturna tra 
dicija nehote postala cokla. 
Utesnjuje Jih v njihovem malo
meščanskem okusu in zavira 
napredek.

Ob tem  moram napisati, da 
smo koncertirali v izrazito indu
strijskem predelu, v predmestjih 
Manchestra, in ne v kakšnem 
mestu, ki ima bogato kulturno 
življenje. Tako lahko rečem 
zanje: kultura da, samo kakšna?

Pa kljub temu opazimo, da 
namenjajo izobraževanju in kul
turi precej več sredstev kot pri 
nas. V Oldhamu imajo nov Gran- 
ge Art Center z večnamensko 
dvorano za 500 ljudi, ki ima 
poleg ostalega zelo dobro akus
tiko; v bližini Je Bretton Hall 
College, ki ima podoben status 
kot naša Akademija za glasbo, le 
da ima poleg oddelka za glasbo 
tudi oddelek za dramo, za likov
no umetnost in za pedagogika
V sklopu kolidža so študentska 
restavracija, domovi, ambulanta 
in športni center. Vse to pa 
obdaja ogromna površina par
kov, travnikov in jezero, ki je 
naravni rezervat.

Ogledali b i si radi še več 
zanimivosti, pa je bil naš pro
gram tako natrpan s koncerti, da 
nam ni ostajalo ne časa ne moči. 
A vendar smo si soglasno ocenili 
potovanje kot zelo uspešna

JASMINA POGAČNIK

PESTRA SEZONA  
V ŠMARTNEM



ZB
O

R
O

VS
K

I 
N

A
ST

O
PI ŠENTVID:

RAZMIŠLJAN
JE
PO
TABORU
PEVSKIH
ZBOROV

ŠENTJERNEJ
SREČANJE
OKTETOV

B o 9

Oktet KLI iz Logatca

Misel, da bi na Slovenskem 
oživel Tabor, in to  pevski, se 
uresničuje že deveto l e ta  Tega 
shoda se udeležu|e vsako leto 
več pevskih zborov z željo po 
skupni pesmi, srečanjih z dru 
gimi zbori. Spoznavanju med 
seboj, poslušanju drugih pevskih 
zborov.

Letos konec junija je na ta 
boru v Šentvidu nastopilo kar 
117 zborov, od tega šest zamej
skih in eden iz sosednje Hrvat- 
ske. V. zbori h so pretežno mlajši 
člani ali samo delno; nastopilo Je 
tudi nekaj upokojenskih zborov, 
ki se po zvoku ločijo od ostalih 
in se ne morejo pomlajatL

Vsak zbor je samostojno na
stopil z dvema pesmima In le 
redki zborovodje so se pred
stavili s kakšno zahtevnejšo ali 
novejšo skladbo. Po večini so 
bite na sporedih pesmi čital- 
ničarjev in najrazličnejše prired
be ljudskih pesmi -  tudi slabe. 
To je tudi edina vsebinska poma
njkljivost na nastopih zborov. 
Zborovodje, po večini niso ust
rezno šolani, ne znajo sami po
iskati dobrih skladb ali skladb, 
primernih za svoj zbor. Zato bo 
naloga tabora in Zveze kulturnih 
organizacij Slovenije, kot orga
nizatorjev, da bosta s svojimi 
strokovnimi odobri in komi
sijami v bodoče posvetila več 
pozornosti tem  zborovodjem, jih 
oskrbela z ustreznim notnim 
materialom. Jim v primerni obli
ki svetovala in pomagala na po
dročnih  seminarjih in v drugih 
oblikah dodatnega izobraže
vanja.

Prav tako kot vsa leta prej, so 
pevci vseh zborov spet veli
častno zaključili tabor na mno
žičnem nastopu s tremi pesmimi 
a cappella in dvema pesmima s 
spremljavo treh pihalnih orke
strov. Enkratno doživetje za 
3600 pevcev In kakih 1000 po
slušalcev. Celotni tabor je posne
la ljubljanska televizija. Šentviški 
tabor je največja zborovska pri
reditev pri nas in za prihodnje 
leto, ko  bo jubilejni X. tabor, 
nameravajo organizatorji vabiti v 
Šentvid 5000 pevcev.

Ob obsežnosti tabora pa se 
vprašujem:

Imamo ..Mladinski pevski fe
stival" v Celju (tekmovanje), 
„ Revijo mladinskih pevskih zbo
rov" v'Zagorju (revija),, ,Festival 
Kurirček" v Mariboru (tematski 
festival), revije mladinskih zbo
rov v občinskih merilih In prilož
nostne masovne nastope. Vse 
naštete prireditve so namenjene 
ali našim vrhunskim mladinskim 
zborom ali nekaj desetinam na
stopajočih zborov. Zakaj ni
mamo tudi shoda ali tabora pev
cev mladinskih zborov v podob
nem obsegu kot v Šentvidu? Saj 
je v Sloveniji preko 500 otroških 
in mladinskih zborov v okviru 
šol in izven njih. In verjetno bi 
bila ta oblika srečanj m ožnost 
ali celo zagotovilo, da bi se 
mladi pevci po končani šoli 
vključili v vrste odraslih zborov 
in s svojim predznanjem dvigali 
kvaliteto petja In pevsko disci
plino v odraslih zborih, ki smo 
ju v Šentvidu včasih pogreiall

MITJA GOBEC

S o n č e n  d a n  v s o b o to ,  1. 
ju li ja  na  h i p o d r o m u  v Š e n t 
je rn e ju .  Pisan  vrvež. M nožica  
ljudi se preliva  na  ve likem  
p r o s to r u  p re d  t r i b u n o  p o d  
m lad im i  lipami. Vsi rodovi. 
Televiz ijsk i snem alc i  še 
z a d n j ič  p re g le d u je jo  d e lo v a 
n je  svojih  naprav . O t ro c i  in 
tu d i  t is t i ,  ki n iso  v eč  o tro c i  
z  z a n im a n je m  o g led u je jo  
sn e m a ln e  „ k a n o n e " ,  ki jih 
im a jo  snem alc i  na  v isokih  
s to ja l ih .  O b  o d r u  in za 
o d r o m  se v eč  ali m an j  ner
v o z n o  p r e s to p a jo  t is t i  n a s to 
p a jo č i  o k te t i ,  ki so  prvi na  
vrsti. O rgan izac i ja  d e lu je  k o t  
šv icarska ura .  S en t je rn e jsk i  
p e te l in  se  je z o p e t  ra zč ep e r i l  
in k a ž e  svoje  p isa n o  perje .

G o d b a  n a  p ihala  in  o k te t i ,  
ki so  šli v p o v o rk i  iz c e n t r a  
Š e n t je rn e ja  d o  se m ,  si o t e p a 
j o  p ra h  iz o b lek .  N e k a te r im  
se zdi č u d n o ,  da  j ih  ni o b  
d e f ile ju  sk o z i  u lice  p o z d r a 
v ilo  v eč  d o m a č in o v .  S o  se 
skrili  p re d  ž g o č im  so n c e m ?  
Ali p a  je  tu k a j  o rg a n iz a to r -  
m e m  z m a n jk a lo  sa p e ?  V e n 
d a r  so  os ta li  n e s e b ič n o  delili  
ap lavze  m im o id o č im  o k te -  
t o ln  in n j ih o v im  m la d im  
sp rem ljev a lcem  iz Šen tje r-  
neje , ki so  nosili ta b le  z 
im en i o k te to v .

H ip o d ro m  t ik  p re d  z a č e t 
k o m  revije. T iš ina ,  p o z d ra v 
ni go v o r  in  zd rav ica  Šen tje r-  

ne jskega  o k te ta .  P o te m  n a 
s to p i  o k t e t o  v le p o  p o  p r o 

g ram u . N ek a te r i  so  m anjka li  
k l ju b  t e m u ,  d a  so  prejšnji  
v e č e r  im eli  n a s to p e  na  D o 
len jskem . J im  je k l ju b  prijavi 
z m a n jk a lo  časa ,  je  bil kriv 
m a č e k  o d  p re jšn jega  večera  
ali o m alo v ažev an je  k o n č n e 
ga n a s to p a ?  P r iso tn i  o k te t i  
so  si de lili  m n e n j a

P o s lu šam  in g led am  
pevce. Poleg m e n e  sed i resen 
g lasben ik  iz L jub ljane  in se 
č u d i  visoki ravni p e tja .  „ Ja ,  
ja " ,  m u  p rav im , „ t o  si šele 
le to s  u g o tov il ;  kje si bil pa 
p re jšn ja  l e t a ? "  S k u p a j  u g o 
tov iva ,  d a  je  m ed  č la n i  o k t e 
t o v  m n o g o  m la d ih ,  ki so  se 
zapisali lep o t i  n aše  p e s m i  In 
zm eraj  več  j ih  b o l

Z a k l ju č n i  n a s to p  vseh 
pevcev. Z a ta j i jo  to n s k i  t e h 
niki ali to n s k a  te h n ik a .  N e 
ka te r i  glasovi se p re v eč  sliši
jo ,  d ru g ih  sk o ra jd a  ni. S n e 
malci ali pos tav lja lc i  m ik ro 
f o n o v  n iso  d o ras l i  v e l ik em u  
z b o ru .  Š k o d a !  Poslušalci so 
p r ičak o v a l i  p ik o  na i, p a  ni 
b i lo  i-ja in n e  p ik e .  V en d a r  
t o  ni b i lo  b is tvenega  p o 
m e n a ,  saj se je p r ired itev  
im enova la  S re č a n je  o k te to v  
in je v t e m  p o g le d u  lepo  
uspe la .  N eka j  m an j k o t  t r i 
d e se t  o k te to v  pa  tu d i  niso 
m a č je  so lze ,  m ar  ne?

T O N E  Ž U R A J
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Slovenija ni ravno m očno za
ložena z glasbeno lite ra tu ra  
Predvsem manjka učbenikov za 
glasbeni pouk, zato pa se pri nas 
bolj kot marsikje drugje ukvar
jamo z glasbeno periodiko, se 
pravi z več ali manj rednimi 
izdajami glasbenih revij. Ena od 
organizacij, ki že dolga leta skrbi 
za zborovsko literaturo, je Zveza 
kulturnih organizacij Slovenije. 
Pri njej najdemo kar tri revije, ki 
redno izhajajo in nudijo pomoč 
predvsem glasbenim pedagogom 
in zborovodjem.

Najstarejša revija so NAŠI 
ZBORI, ki izhajajo že trideseto 
leto. Prinašajo predvsem sloven
ske skladbe, tudi novosti, sem in 
tja pa še jugoslovanske in tuje 
kompozicije, med katerimi pre
vladujejo dela starih mojstrov, 
kajti te literature pri nas ni najti. 
Poleg notnega imajo Naši zbori 
tudi tekstovni del, ki razlaga 
skladbe ter prinaša zanimivosti 
in novice iz zborovskega življe
nja. Izdaja ima okrog 400 stalnih 
naročnikov, nekoliko manj zani
manja pa je  za IZBRANA DELA 
SLO V EN SK IH SKLADA
TELJEV, ki izhajajo šesto leto 
in ki do  sedaj obsegajo že 24 
zvezkov popularnejših zborov
skih skladb slovenskih avtorjev. 
Tretja, najpriročnejša in naj
cenejša izdaja ZKOS so NOTNE 
MAPE, ovitki z desetimi zborov
skimi skladbami na posameznih 
listih. V letošnjem letniku so 
skladbe izbrane med priredbami 
narodnih pesmi iz nekoliko 
odmaknjenih slovenskih krajev. 
Na ovitku je vedno seznam 
skladb, ki so že izšle, izdaje pa 
so namenjene našim zborom v 
razmerju, ki vlada v slovenskem 
prostoru: trije zvezki v letniku 
za moški zbor, dva zvezka za 
mešani in en zvezek za ženski 
z t  or.

Pri naši osrednji kulturni orga
nizaciji seveda ne manjka prilož
nostnih izdaj za interno rabo, 
recimo ob seminarjih, spomladi 
so se zborovodje sestali v Kra
nju, kjer so spoznavali baročno 
zborovsko glasbo, od 13. do 15. 
oktobra pa se bodo spet srečali v 
Novem mestu. Tam bodo naši 
dirigenti Lojze Lebič, Marko 
Munih in Uroš Lajovic ter  razni 
predavatelji razlagali zborovsko 
glasbo iz obdobja klasike. Ob 
tem  velja omeniti, da prav skla
datelj in dirigent Lojze Lebič 
pripravlja priročnik VODIM 
ZBOR, ki bo govoril o vodenju 
zbora in manjših instrumen
talnih skupin, tretjina knjižice 
pa bo posvečena sodobni glasbi 
in m oderni notaciji Priročnik 
bo izšel naslednje leto.

Izdajateljska dejavnost ZKOS 
se iz leta v leto širi in snuje že 
nove izdaje, ki bi se ukvarjale z 
glasbo za pihalne orkestre in 
celo z zabavno glasbo za manjše 
skupine po Sloveniji Še v tem  
letu bo izšla publikacija, ki bo 
obsegala devet množičnih pesmi 
za zbor in pihalni orkester. To je 
skoraj nujno, saj Imamo na Slo
venskem približno 100 pihalnih 
godb. Sodelovanje z avtorji za
bavne glasbe še ni steklo, vendar 
si ZKOS prizadeva navezati te 
snejše stike, ki bi rodili izdaje 
p riredb naših skladateljev zabav
ne glasbe. Škoda je namreč, da 
bi naše skupine, ki jih po Slove
niji ni malo, igrale le tuje sklad
be, ki se sem in tja najdejo na 
policah naših knjigarn.

Za konec naj omenimo, da je 
tiskanje notnega materiala sila 
nehvaležno delo in da sodelavce 
uredništva ZKOS za glasbene 
izdaje stane mnogo truda, da je v 
njihovih revijah kar se da malo 
napak in pomanjkljivosti.

KAJA ŠIVIC

MNOŽIČEN 
SEMINAR 
V MARIBORU

Od 28w do 31. avgusta 1978 je 
bil v novi, sodobni stavbi peda
goške akademije v Mariboru se
minar za dirigente otroških in 
mladinskih pevskih zborov, ki se 
ga je udeležilo 145 učiteljev 
osnovnih, srednjih in glasbenih 
šol, prišli pa so tudi ljudje drugih 
poklicev, ki svoje sposobnosti in 
interese uresničujejo tudi pri 
delu z zbori.

Poleg udeležencev iz Slovenije 
so tudi letos sodelovali semina- 
risti iz zamejske Koroške in trža- 
ško-goriškega območja.

Veliko število seminaristov, ki 
prihajajo na seminar prosto- 
vojno , priča o potrebnosti take
ga izboraževanja in o pravilnosti 
poti, ki jo je pred mnogimi leti 
začel na področju dodatnega 
izobraževanja celjski Mladinski 
pevski festival v družbi z Društ
vom glasbenih pedagogov Celje, 
zdaj pa skupaj z Zavodom za 
šolstvo in Zvezo kulturnih orga
nizacij Slovenije ta seminar vsa
ko leto organizira. Rezultati teh 
seminarjev se k ažejo že leta na
zaj v množičnosti ter kakovosti 
slovenskih mladinskih in o tro 
ških pevskih zborov, posebno na 
republiški reviji v Zagorju in 
mladinskem pevskem festivalu v 
Celju.

Letošnji udeleženci so bili raz
deljeni v štiri skupine, kjer so se 
seznanjali z osnovami zborov
skega dirigiranja ali pa z zvoč
nimi in interpretativnimi pro
blem i Skupine so vodili aktivni 
zborovski dirigenti Vid Marčen, 
Branko Rajšter, Mirko Slosar in 
Ciril Vertačnik. Poleg tega pa so 
seminaristom predavali še prof. 
Borivoje Popovič iz Beograda 
(solfeggio), prof. Jože Gregorc 
in Jurij Vreže. Ker je bila večina 
udeležencev učiteljev osnovnih 
šol, kjer se danes vedno bolj 
uveljavlja kljunasta flavta, so bile

o  rganizirane tudi ena nadalje
valna In dve začetni skupini flav- 
tic pod vodstvom prof. Natalina 
Tomšiča.

Pri dirigiranju so imele sku
pine na razpolago mladinski pev
ski zbor , ,Maribor" in otroški 
pevski zbor osnovne šole ..Bojan 
Ilich" iz Maribora. Tako je bilo 
delo nazorno in praktično.

Delovni dan je bil torej zelo 
poln, saj so predavanja in delo v 
skupinah zavzemali 3 dni po 10 
ur, zadnji dan pa 7 ur.

Kljub tako  napolnjenemu 
um iku pa je razgovor med vodi
telji seminarja, predavatelji in 
seminaristi pokazal, da soudele 
ženci zelo živo zavzeti za to, da 
bi se seminar organizacijsko in 
vsebinsko še obogatil. Razprav
ljale! so predlagali porazdelitev 
seminaristov na primernejše ma
njše skupine, pravočasno sezna
njanje s podrobnejšo vsebino 
seminarja, pravočasno dobavo 
notnega materiala, več tudi spe
cialnih „obrobnih" tdm, več pre
davateljev, tem e v zvezi z razred
nim poukom , Orffovlm instru- 
mentarijem, stilnimi obdobji In 
interpretacijami, improvizacijo v 
zboru, izkušnjami posameznikov 
pri delu z zborom  itd.

Prav tako  si udeleženci želijo 
na seminarju spoznati več teh t
nejše in sodobnejše glasbene lite
rature.

Mislim, da je letošnji seminar 
s številom in aktivnostjo udele
žencev potrdil, da dirigenti zbo
rov niso bili na seminarju le po 
,,službeni dolžnosti", ampak da 
jih v njihovem delu In razmi
šljanju vodi iskreno navdušenje. 
Vsi se želijo izpopolnjevati, da bi 
lahko glasbeni mladini, s katero 
delajo v pevskih zborih, odkrili 
čim več lepote, ki jo skriva 
glasbena umetnost.

CIRIL VERTAČNIK

PISMO IZ VIPAVE

Pomlad je prinesla Vipavi nov 
u tr ip  kulturnega življenja. Grad 
Zemono s svojimi freskami nudi 
edinstven prostor glasbenim pri
reditvam. Zemono je znan že iz 
dobe čitalnic. Leta 1862 je bila 
tu velika manifestacija primor
skih zborov. V zadnji sezoni smo 
med drugim slišali odlični zbor 
Madrigalistov iz Bukarešte, ki je 
poslušalcem gotovo ostal v spo
minu. Spored je obsegal pred
vsem renesančne pesmi, kar nas 
je presenetilo, kajti zbor je še 
posebej znan kot »romunski 
glasbeni laboratorij". Sprostil je 
zborovski način petja in ga 
usmeril k širši uporabi zvočnih 
sredstev. Izredna uglašeno st zbo
ra je pritegnila tudi neukega

poslušalca in koncert je imel 
velik uspeh.

Domači pevski zbor Obala 
pod vodstvom Mirka Slosarja se 
nam je predstavil tik pred odho
dom  na mednarodno tekm o
vanje v Arezzo. Poleg priredb 
slovenskih narodnih pesmi so 
zapeli dela starih mojstrov ter 
nekaj skladb sodobnih jugoslo
vanskih skladateljev. Zbor je 
izredno mlad, vendar kakovo
sten. Posebno priredbe sloven
skih narodnih je zapel vrhunska

Tudi letošnjo sezono priča
kujemo nekaj zanimivih koncer
tov. Že v oktobru bom o v okvi
ru abonmaja ..Večeri z muzami" 
poslušali v Zemonu moskovske 
pevce. MARTINA ČERNE
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Č esa  vse že  n iso  p o vedali  o  n jem ! Da je v se s transk i ,  izjertM* 
d e lav en ,  na  vseh  k o n c ih  z n an ,  š i ro k o  razg ledan ,  p o v so d  so d e lu j^  
n e u g n a n o  ž iv ah en ,  s t r a š a n s k o  p l o d o v i t  Da je v eni oseb i skladate 
in k r i t ik ,  k o n c e r t a n t  in u č i te l j ,  o rg a n iz a to r  in sp rem ljeva lec ,  eseji*1 
fu n k c io n a r ,  a n im a to r ,  d i r ig e n t  in kaj vem  kaj še. Da je  ob redel  P® 
g lasbenega  sve ta ,  slišal in videl m n o ž ic o  g ro z n o  (m an j  g ro z n o  in 
g ro z n o )  s lavn ih  ljudi vseh svojih  p o k licev ,  vzgajal in 
n e z n a n s k o  č r e d o  m la d ih  (d a n es  že tu d i  p r i le tn ih )  
napisal za  č e d n o  p o l ic o  č la n k o v ,  razp rav  in knjig — d a  o  
g o v o r im o .  Cela rešta  vlog in p r e o b le k  se vrti  o k ro g  njega: 
in p o p o tn i  to v ar iš ,  t a b o r i š č n ik  in p a r t iz a n ,  p red av a te l j  in 
šalec, zdaj v f r a k u  zdaj v p u m p a r ic a h ,  s k ra v a to  in razoglav, 
palici ali za  v o la n o m ,  s f o to g ra f s k im  a p a r a to m  in p o d

ji - • ■
Če je to re j  kaj reda  na t e m  sve tu ,  bi m ora l i  z a č e t i  kot 

sp o d o b i :  Pavel Sivic se je rodil  (res  je, 2. fe b ru a r ja  
s e d e m d e se t im i  leti v R a d o v l j i c i ) . . .  Pavel Sivic se je učil 
t o č n o ,  klavirja  in k o m p o z ic i je ;  pri m ar s ik o m  in še d a n e s  se uči) • 
Pavel Šivic je bil (m im o g re d e  bi vam  našte l  za  d o b r o  s tran  
„ b i l " ) . . .  Pavel Šivic je napisal ve lii iko  d e l  (celo  č e  se radi 
vam  tega  se z n am a  ne p r iv o šč im ) ,  sam ih  k ra sn ih  in p o m e m b n i h ' '  
Pavlu Sivicu sp  pode li l i  k o š  p r izn a n j  (nekaj jih  je res dobil)  •' 
p o m e n  Pavla Šivica p a  je t a k š e n  in še t a k š e n  in sp lo h  velik; 
Z ag o to v o ,  b ilo  bi na m o č  u č e n o ,  č i s to  p o  prav ilih  bi ga razstavil '1 
p osprav ili  v p re d a lč k e .  A m p a k  o p ro s t i te :  ne  m o rem .

Sivic ni pisal in n e  piše sam ih  z n a m e n i t ih  sk la d b ,  ni govoril  in,t 
p r ip o v ed u je  sam ih  su h ih  m o d ro s t i .  Ni genij iz šo lske  č i t a n k e  in i 
p re ro k ,  k r a tk o  m a lo  ne  diši po  m u z e ju  — sa m o  č lo v e k  je. Z e lo * 1; 
tu d i  o n  je p o g o s to k r a t  pad e l  in se p o b ra l ,  zašel in sp e t  poiskal Pc 
Č e  o d š te je m o  m ars ikaj ( re c im o  leta  in d u h ,  ki n a m  ga č a s  o b ^  
ko l ik o r  p a č  z m o r e m o  in h o č e m o ,  re c im o  z n an je  in vo ljo ,  ki ju ™ 
na  p re te k ) ,  p o t le j  je razl ika  m e d  n jim  in n am i na jbo lj  t a ,  da 1 
svoja d o ž iv e t ja  razgrniti  v to n ih .  U s tvar ja lec  je. D ru g a č e  pa ■ 
življenje pesti k o t  s le h e rn ik a ,  živi ga k a k o r  mi ali pa  še tež je ,  ot« 
se z d o b r im  in s lab im , želi si, ne  m ara ,  k l ju b u je .  In k a k rše n  ž®! 
t a k š n o  g lasb o  piše. T o  se k a jp ak  ne  pravi d o lg o č a s n o ,  k e r  ne  ho»' 
je a n su  in je b rez  b ra d e ,  ali a n g a ž i ra n o ,  k e r  bi se razum el f 
light-shovv in bil k a n ta v to r .  In se tu d i  ne  pravi, d a  b o  n jegova  gl®  ̂
v sa k o m u r  p o g o d u .  N a jb iže  ne  b o ,  ljudje  sm o  raz l ičn i .  D o b r o ie ' 
le, č e  se prej p o z n a m o .  T ore j :

Pavel Šivic se rad  sm eje ,  še raje se veselo  n a sm ih a  (n o ,  kdaj f 
kdaj tu d i  bolj  zam iš l jeno) .  Ni t r e b a  ve liko ,  da  ga n a jd e te  pri tak’1 
volji, a p o n a v ad i  m o ra te  ug an it i ,  kje t ič i  v z ro k .  S m e je  se n am reč  
sebe. Nekje  z n o tra j  m u  je k a k šn a  b e sed a ,  po g led ,  o d t e n e k  glasuc 
d rž a  uk re sa la  sp o m in ,  ga zv r t in č i la  skoz  k d o v e  k a te re  p riJF  
p oveza la  s t e m  in o n im ,  k a r  si je mislil, p re b ra l ,  videl ali slišal "  
že  m u  p o b l isn e  za o ča li .  Bolj v t r o s k o k ih  k o t  z a p o re d  v čas ih  P°* 
kaj je t i s to  d o v t ip n o  ali sm ešn o .  N e b o  zam eri l ,  č e  o s ta n e te  resf 
h i t r o  pa  se b o  poslovil,  č e  m u  d o lg o v ez i te :  to p o g la v c ev  ne 
Zanj je im e n i tn a  šala, k o  riše  za  k lav ir jem  M u h a s to  g o sp o  Dolar® 
s lovesnega g o sp o d a  So lfasi ,  ker  p a č  zn a  p r ip o v ed o v a t i  s toni 
p o n a za r ja t i  tu d i) .  K o m u r  je všeč ,  naj se to re j  zabava  z n j im , amPj 
b rez  b esed :  z g o d b o  si m ora  p o isk a ti  sam. L a h k o  da  se > 
im enova la  N a jd ih o jca  ali Mikijev g o d .  Z n a č a j i  ali L o č i la  ali 3 o i'
— la h k o  pa tu d i  (k a d a r  je  n a sm e h  bolj z am iš l jen ,  k a d a r  iz g i i  
Vzgibi in u tr ip i ,  S ence ,  S p o m in i  in svetli p ram en i .  V e n d a r  vse^ 
n av k lju b :  t o l i k o  vedrega  k o t  Šivic n a m  je napisal ko m aj  k d o ,  M 
verzov ali nan je .  Bil je še O s te rč e v  š tu d e n t ,  k o  se je predstav i 
n av ih a n o  o p e r e to  O , ta  p r e š m e n ta n a  l ju b e z en ,  a tu d i  v zrelih  
se je rad sm ejal — in zlagal A u fb ik sa rsk e  pa Pravljice iz ledene  
pa Iveri in na k u p e  drugega.

Najbrž  mi b o s te  verjeli na  b e se d o :  t a k š e n  č lo v e k  zna  bi®! 
o p azo v a ti .  Ne jad ik u je ,  k o t  je  n avada  na p o p e v k a rs k ih  festiv®1
tu d i  ne  „ t r p i " ,  da  bi ga bolj  o b č u d o v a l i .  S m e h  je č u d e ž n o  zdra^ 
v njegovi luči so  stvari n e z n a n s k o  ja s n e  in ž iv ljen je  je  vn 
n aporov .  Č ez  Šivica je šla d ru g a  sv e tovna  v o jna ,  pre j je  b i lo  t rd 0 
d o s t ik r a t  še po zn e je ,  t o d a  znal je s t isn iti  zo b e :  ra zu m e l  je bistve' 
T is to ,  da  se t e p e š  za d o m o v in o  in se ž r tv u je š  in p o s tav lja š  po  
m u  n iso  b ile  puh lice ,  res je šlo  m ars ik d a j  za n o h te .  A  k a k o r  ie 
viharil čas ,  sk lad a te lj  m u  je d ržal  og leda lo .  N ič  ni gin ljivo  čustv^  
in b o b n e l  s p a t e t i č n o  sa p o :  pel je o  Z a p le n je n e m  p ism u  s 1rof 
klical N o co j ,  tovariši ,  v n a p a d ,  se sp o m in ja l  h o je  Po  c®* 
z ledenelih .  Ko p a  je s t r a š n a  m o r i ja  s led n jič  p o n e h a la  (in stj 
p o t e m ,  d o lg o  p o  t e m  rodili  vi, k a r  vas je  b ra lcev  G la sb e n e  mladif
— ni pozab il .  Iz sp o m in o v ,  iz ž iv ljenja  so  se m u  trg a le  p o d o b e  Ul. 
in u so d ,  d a  jih je sp le ta l  v Im p ro v izac i je  n a  p a r t i z a n s k o  liriki 
p o d o b o  R d e č ih  o b la k o v  in P o žg an e  vasi, v pre tres l j iva  ZakW 

n j a . . .  in v o p e ro  o  C o rteso v i  vrn itvi.  Č e tu d i  j e  n jena  zQ<'  
s redn jeveška  in so  o se b e  na  Š p a n sk e m  d o m a :  tak šn eg a  d e la  o

PAVEL 
ŠIVIC

Pavel Šivic m ed  p re d a v a n je m  v I n te r lo c h n u  v Z d ru ž e n ih  
d rž av a h ,  k je r  je z a s to p a l  Ju g o s lav i jo  na  k o n g re su  m e d n a r o d 
ne  zveze g lasb en ih  ped ag o g o v  (leta  1966)



* lanskem  kvizu G la sb en e  m la d in e  S loven ije  je  Pavel Šivic 
vdeloval k o t  p ian is t  in p re d se d n ik  s t ro k o v n e  žirije. F o to g ra f i ja  je s 

•^Ifinala v d o m ža lsk i  o sn o v n i šoli. F o to :  F ra n c e  M odic

s° d o b n ik ih  ni dosle j  napisal  še n o b e d e n  s lovensk ih  sk ladate ljev .
Se ra zu m e,  d a  m u  n iso  s a m o  ploskali .  T u  se je  zdela  n jegova  

9'asba p re v eč  „ a b s t r a k t n a "  t a m  p r e m a lo  . .p r i s r č n a ' ' ,  d ru g o d  so  se 
|^ r d o v a l i  zavo ljo  . .m o d e r n iz m o v "  -  a m p a k  t o  sod i z raven . Pavel 

lv'c je n a m r e č  n e z n a n s k o  rad o v ed en .  N ič  m u  sicer  ni m ar ,  kaj je  v 
s°sedovem  lo n cu ,  z a to  pa n e n e h n o  p o sk u ša  in p re sk u ša  sk lada te lj-  
s*e novosti .  Z a d n ja  d e se t le t ja  j ih  je b i lo  na  p r e te k  -  in n o b e n a  m u  
ni ušla. K ajpak , za „ s p o d o b n o "  d r u ž b o  so  tak šn i  g lasben ik i 
£eb o d ig a tre b a ,  p re v e č  n e o te s a n o  ji s to p a jo  n a  p rs te .  (Saj veste: 

omaj se č lo v e k  d o b r o  zavali v na s lan jač ,  n a ta k n e  c o p a te  in se 
" 'P ra v i  na  lep o  g o d b o ,  ž e  p r id e  n e k a k š n o  o n e  in vam  z a č n e  c efra ti  
^se$a!) In Šivic je uganjal p rav  to :  ni se sp r ijazn il,  ni p režv ek o v a l ,  ni 
®riel (še d a n e s  ne  ve r jam e),  d a  sm e  g lasba le p r i je tn o  šč e g e ta t i  

Usesa. Kar n apre j  je m uzic ira l  d r u g a č e ,  k o t  so  p r ič a k o v a l i ,  m im o  
••Pravega" o k u sa ,  se p o d il  za sv e to m  in ga kazal p o  naših 
U°t>ačah . . .  T o  je seveda  la h k o  n ap isa t i  ( im e n i tn o  se sliši), p recej 

°lj z o p r n o  p a  je  p o č e t i !  Pa je  le vztra jal,  p red  v o jn o ,  m ed  n jo  in 
Po njej.

.  Preskusil je č e t r t t o n e ,  pisal d v a n a j s t to n s k o ,  še p re d e n  so na 
' ° v e n sk e m  do g n a li ,  k a k še n  greh  je to ,  zložil S u i to  za  sak sa fo n  in 

p e s t e r ,  k o  je  bil jazz prava šiba b o ž ja  in z a m o rs k o  po h u jšan je .
o b ro  d e se t le t je  p re d  os ta lim i  je ujel v I s t r sk o  leg en d o  to n sk i  svet 

jjašega k a m n iteg a  p o lo to k a ,  pel p o  d o m a č e ,  a m p a k  z d i s o n a n c a m i,  
č i t a ln i šk o  ( to  je šele b i lo  n a ro b e ! ) ,  spravil na  n oge  C olleg ium  

^jusicum, d a  je la h k o  izvajal s o d o b n o  g lasbo ,  k o  s m o  bili na jbo lj  za 
Plotom, razlagal, p re p r ič ev a l ,  branil.  Le nap ad e l  ni n iko li ,  razen  

| lstih  s c o p a t a m i . . .

\ , ^d a j  bi v am  seveda m ora l  nap les t i  š to r i jo  o  n jegovih  so n a ta h ,  
° ncer t ih ,  su i tah ,  o  k o m o r n ih  in o rk e s t r sk ih  p a r t i tu r a h  z bolj  

■ .ču d n im i"  naslovi pa  o  z b o r ih  in c ik lih  sam ospevov .  Moral bi se 
®*Pisati o  n jeg o v em  ra z n o v rs tn e m  o p u s u ,  re c im o  o d  U g a n k  in 
' ro šk e  a s t ro n o m i je  d o  P re m e n ,  Sos red i j  ali R azm erij .  Moral bi 

. ^ • t i r a t i ,  k a k o  se je s lo g o v n o  razvijal, in v endar  o s ta ja l  novi 

? k l S'C' St' k a k o  n ie9 ov klavirski s tav ek  d o k a z u je  izkušenega  p ian is ta ,  
al<o t a n e k  p o s lu h  im a za p č to  b e se d o  in ta k o n a p re jb re z k o n c a  

^ o š o l s k o n a k l a d a n j e .  M oral bi -  pa  ne  b o m .  Pavel Sivic je  bil 
am reč  tu d i  m oj p ro fe so r :  p ro fe so r ,  ne  p r fo k s .  P o g o s to  s m o  se 

, p r e k a l i ,  o  vsem  in v sak o m er ,  še izzival nas je. Z n al  je p o s luša t i  in 
, *_niti m ilo  za  d rag o ,  p r izn a t i  naš prav in p r ib i t i  svojega, nas 

g a b i t i  k d e lu  zunaj  šo le  in na k le p e t  d o m o v .  N ikoli  ni z m a n jk a lo  
f 0 v i. In t a k r a t  sem  razvozla l,  kaj misli o  l judeh ,  tu d i  o  sebi. T o le :  
|  j ^ h n o  je t r e b a  vnapre j ,  v g lo b in o ,  višino , š ir ino .  Č lo v e k  je  živ, 

okler se skuša  v sa k o k ra t  znova  p reseč i .  S sk la d a te l je m  ni n ič  
l ru9ače. Leta ne  š te je jo .

B O R U T  L O P A R N IK

|  ^ d a j a  „ l z  de la  G la sb e n e  m la d in e  S lo v e n ije " ,  ki b o  p o sv e č e n a  
g ^ a d a t e l j u  Pavlu Šivicu b o  na sp o re d u  1. p ro g ra m a  radia  L jub ljana  
t v so b o to ,  14. o k t o b r a  o b  1 8 .3 0 .

M n o ž ičn i  p r iz o r  iz o p e re  „ C o r te so v a  v rn i te v " ,  ki so  jo  v L jub ljansk i  
oper i  up r izo r i l i  leta 1 9 7 4

Bt
S U L A A O N A  

w t  IV

P o k o jn i  slikar Miklavc je v u je tn iš tv u  v S u lm o n i  t a k o le  u p o d o b i l  
Pavla Šivica, k o  je vodil z b o r  so u je tn ik o v
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Profesor Tomšič— Srebotnjakova pripravlja udeleženca seminarja iz Bolgarije na zaključni nastop.

Vse naše in tuje revije se 
ponašajo z intervjuji, velikimi In 
malimi, hudomušnimi in res
nimi, mi pa smo se do  sedaj le 
skromno lotevali te  teme. Sem 
in tja smo seveda objavljali tudi 
intervjuje, vendar Jim nismo da
jali zvenečega imena niti jim 
namenili poudarjenega prostora. 
Tako je letos uredniški odbor 
sklenil, da zanimive in pom em b
ne glasbene umetnike, ki živijo 
med nami ali pa prihajajo k nam 
gostovat, povabimo na pogovor 
prav za bralce naše revije.

Kot prvo osebnost smo izbrali 
našo pianistko, dom ačim  in tu 
jim odrom  dobro  znano glasbe
nico Dubravko Tom šič—Srebot- 
njakovo. Ko sem se pripravljala 
na pogovor z njo, mi je po glavi 
rojilo kup vprašanj, pa sem prav 
v tistih dneh po naših in hrvat- 
skih časopisih zasledila intervju 
za intrvjujem, v katerih novinarji 
Dubravko sprašujejo o poču tju , 
družini in delu, predvsem pa o 
nagradi Orlando, ki jo je pianst- 
ka prejela za najboljšo glasbeno 
poustvaritev na Dubrovniških 
poletn ih  igrah. Ob vsem, kar sem 
prebrala, mi je kupček vprašanj 
kar uplahnil, vendar je nekaj 
radovednosti le ostalo. Seveda 
me je najprej zanimal Orlando, 
nagrada, o kateri pri nas malo

slišimo; verjetno redko poroma v 
roke slovenskega umetnika, zato 
smo lahko letos toliko bolj po
nosni. Vedela sem, da je Dubrav
ka nagrado dobila za izvedbo 
Mozartovega koncerta za klavir 
in orkester v A-duru, nisem pa 
vedela, kateri ansambel jo je 
spremljal.

Mozartov koncert sem igrala z 
Zagrebškimi solisti tak o  v Dub
rovniku kot že prej, ko smo 
imeli aprila in maja daljšo tu r 
nejo po Jugoslaviji. Posneli smo 
tudi ploščo, ki bo  prihodnje leto 
izšla pri kasetni produkciji RTV 
Ljubljana.

Kdo pravzaprav podeljuje na
grado Orlando?

Orlanda dobita najboljši 
dramski in glasbeni poustvarja
lec. O nagradi glasbeniku odloča 
žirija, ki jo sestavljajo hrvatski 
radijski in časopisni glasbeni kri
tiki. Pokrovitelj je Vjesnikova 
izdaja „  Izbor", ki pripravlja slo
vesno podelitev v septembru v 
Zagrebu.

Očitno je tako  aktivnemu gla
sbeniku tudi poleti težko najti 
mirne in brezdelne dni. Ob na
stopih je Dubravka T om šič-Sre- 
botnjakova v juliju štirinajst dni 
vodila tečaj klavirske interpre
tacije na poletnem seminarju v 
Wei mar ju. Visoka glasbena šola v

tem  vzhodnonemškem mestu, ki 
nosi ime velikega skladatelja in 
pianista Franza Liszta, vsako le
to  prireja m ednarodne glasbene 
seminarje; ti so si pridobili slo
ves. Lahko približno opišete ta 
kih štirinajst dni?

Kar sedemindvajset profesor
jev iz raznih držav, od Sovjetske 
zveze, Finske, Norveške, Češke 
pa seveda Nemčije In Jugoslavije 
se je zbralo, da bi vsak s svojimi 
študenti izdelal določen pro
gram. Zastopani so bili skoraj vsi 
instrumenti, pa solopetje, dirigi
ranje in  celo specialni razredi, 
kjer so udeleženci spoznavali 
spremljavo samospeva, izvajanje 
Brechta in kom orno igro. Vsak 
profesor je ob  prihodu preizkusil 
prijavljene študente in med njimi 
izbral tiste, ki so bili dovolj zreli 
in pripravljeni, da je z njimi 
izdeloval interpretacijo dolo 
čenih skladb. Ostali udeleženci 
so v razredu sodelovali s poslu
šanjem in vprašanji kot pasivni 
študentje. Delalo se je tako re
koč od jutra do  večera, in če
prav je vveimarska akademija v 
primerjavi z našo ogromna in 
razkošna, so se udeleženci se
minarja dobesedno metali iz raz
redov, saj je vsak želel do konca 
izrabiti čas za vaje. Vsako dopol

dne so bile  učne ure, pop o k ^  
so največkrat študentje pripravil* 
produkcijo, sko raj vsak večer P 
so se s programi predstavili prt' 
fesorji. Škoda se mi zdi, da * 
seminarja ni udeležilo več naši*’ 
mladih glasbenikov. J u g o s lo ^  
so bili predvsem med pianittl 
vendar le štirje.

Zadnja leta se mnogo ukvarj* 
te  s pedagoškim delom . Kak( 
najlaže posredujete svoje znanj* 
in izkušnje mladim, morda kar' 
praktičnim prikazom?

To je odvisno od študento* 
dojemlj ivosti, od stopnje njegov* 
ga razmišljanja. Če svojo interprt 
tacijo odigra prepričljivo, mu j* 
je treba pustiti, čeprav mi mort# 
ni najbolj všeč. Najprej vedi* 
razložim z besedami, ker svoj* 
interpretacije ne smemo vsilK 
vati.

Vsak si jo  mora izdelat 
sam. Lahko pa pozneje prim* 
jam o različne izvedbe. Na stop* 
nji, na kateri poučujem , bi rTtf 
rala biti osnovna naloga interpf* 
tacija, vendar se pogosto ukv* 
jamo še s tehničnim i težavam* 
ki so po končanem  tretjem  I* 
niku akademije čisto  odveč.

Pa je v zadnjem času mlad* 
generacija pianistov kaj boi 
množična in obetavna?

Zadnja leta se je raven prec* 
dvignila, poostrili smo kriterij* 
Talenti so, vendar je žal po c«1 
Jugoslaviji tako, da je v nižj^ 
glasbenih šolah veliko imenitni 
učencev, pozneje pa se kar izg1' 
bijo. Verjetno prepozno zat* 
njamo ali pa gre šolanje 
počasi. V. tujini je mnogo lok** 
nih tekmovanj, ki dajejo mo* 
nost nastopanja in nudijo vzpo^ 
budo mladim talentom . Pa tu^ 
starostna stopnja je nižja. ^  
glasbenih talentih je dvajset ^  
že mnogo; glasbenega šolanja 
moremo čisto izenačiti z d 
gimi faku lte tam i

Tudi v letošnjem šolskem I«1* 
Imate daljše gostovanje po Evrt 
pi, igrali boste z orkestri in pa <* 
recitalih. Bo v letošnji turneji k* 
izrazito novega?

V glavnem sem povsod, kj* 
bom  nastopala letos, že igra*' 
Tudi z Dunajskmi sim foniki 1 
katerimi bom  letos izvedla Be*( 
hovnov 4. koncert, sem že nastc 
pela. Prvič pa bom sodelovala 
orkestrom  Mozarteuma, s katj 
rim bom  igrala Beethovnov ' 
koncert pod tak tirko  Kurta Saf 
dertinga v Salzburgu.

Pa lahko usklajujete ob r* 
nem poučevanju še vaje in gost( 
vanja, ko  pri nas nimate asistf^ 
tov  kot je to  v navadi na tujert1,

T ež k a  Predvsem je to  zf  
naporno zato, ker ur, ki jih m* 
mojo odsotnostjo zam udimo , f 
morem nadomestiti naenkrat, f  
se tak o  intenzivno ne da dela1 
najmanj pri glasbi Navadno n* 
ram takoj po vrnitvi iz tuj*1’ 
začeti s poukom , ne da b i 1 
utegnila odpočiti, da zamuja1* 
ure med šolskim letom po4^ 
nadomestim.

S pianistko se je pogovarj*!
KAJA SIV*
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Na ljubljansk em Radiu delam 
že pet let in prav toliko je stara 
tudi redakcija za ljudsko glasbo 
kot posebni oddelek v ured
ništvu za resno g lasba  Z Marja
nom Kraljem oblikujeva oddaje 
..Slovenska zemlja v pesmi in be- 
« d i " ,  „Ob izvirih ljudske glasbe
ne kulture", ..Izročila tisočletij" 
in „ iz  glasbene tradicije jugoslo
vanskih narodov in narodnosti". 
Tesno sodelujeva tudi s kolegi iz 
glastfeno-narodopisne sekcije pri 
SAZU, ki večkrat pripravijo to 
ali ono oddajo iz cikla Slovenska 
zemlja v pesmi in besedi V naših 
pogovorih dostikrat povprašava 
za mnenje o stvareh, ki jih kot 
znanstveni delavci bolje poznajo. 
Kljub tem u se zavedava: Akade
mija ima svoje poslanstvo, naša 
redakcija na Radiu spet svojega

Oba imava rada ljudsko glasbo 
in ples, zato najino delo usmerja 
želja po ohranjanju glasbenega 
izročila, vračanju izročenega po 
radijskih valovih in spodbudi po 
nadaljevanju ljudskega ustvar
janja.

Tisti, ki nam je pri srcu ljud
ska umetnost, se sprašujemo, kaj 
se danes dogaja v njenem svetu, 
kaj je danes s to  našo , .folklo
ro". Jo  bom o res prodajali samo 
še na stojnicah s spominki, ali jo 
bomo zgrabili tam , kjer je treba 
in jo  tudi sprejeli v našem vsak
danjiku? Včasih se mi zdi, kot 
da bi se je pri nas sramovali, pa 
nam vendar tak o  prija, kadar jo 
začutimo; ne samo starejšim, za 
katere naj povem, da mnogi od 
njih kar pridno posedajo ob tor
kovih večerih pri radijskih spre
jemnikih, tudi mladim, kadar se 
skozi zavite ritme modnega 
„beata" zdčuti stara ljudska vi
ža.
Z ljudsko glasbo pa je tako, da ji 
današnje življenje pušča tesno 
priprta vrata. V osemletki so nas 
pri pouku biologije učili, da „ra- 
ba organe krepi, nereba jih sla
b i". Nekaj podobnega velja tudi 
za ljudsko um etnost: če  je ne 
potrebujemo več, bo  počasi 
izumrla. Tako problem nadalj
njega nastajanja ljudske um et
nosti prerašča problem ohra
njanja tradicije. Stare ljudske pe
smi, na primer, ne morejo več v 
pozabo — že v prejšnjem stoletju 
so jih začeli vpenjati v notna 
črtovja, danes jih zvijemo v mag
netofonski kolut, vtisnemo na 
plošče, pošiljamo po radijskih 
valovih ali prek televizijskih 
ekranov. Ljudem ponujamo pre

teklost, a obenem zaviramo na
stajanje novih pesmic, s tem ko 
ljudi — pevce in pevke pa godce 
— spreminjamo v pasivne poslu
šalce in gledalce. Poleg tega pa 
današnje življenje postaja vse 
bolj individualistično, usmerja 
posameznika k reševanju oseb
nih problemov, zadoščanju oseb
nih želja, teži k osamitvi člo
veka, zapiranju pred kolektivom, 
ki pa je najpotrebnejši za nasta
nek ljudske pesmi.

O problemu ljudske glasbene 
ustvarjalnosti se bom o še pogo
varjali, danes bi vam raje pove
dala še nekaj o letošnjem jesert- 
sk em programu naše redakcije. 
Medtem ko se bodo ob ponedelj
kih in sredah vrstile oddaje z 
glasbeno tradicijo drugih naro
dov, bo petkova dopoldanska 
oddaja posredovala ljudske pes
mi in plese naših narodov in 
narodnosti. Za osrednjo oddajo 
naše redakcije, ki je že vrsto let 
na sporedu ob torkovih večerih 
in jo imenujemo Slovenska zem
lja v pesmi in besedi, smo na
črtovali takole: nekaj oddaj bo
do pripravili kolegi iz Glasbeno- 
narodopisne sekcije pri SAZU — 
med njimi je nekaj reportažnih, 
druge bodo poljudno-znanstveno 
obravnavale pojave v slovenski 
ljudski glasbi, seveda opremljene 
s posnetki s terenskih snemanj. 
Te vrste oddaj imajo namen 
opozoriti na nekatere posebnosti 
našega glasbenega izročila. 
Oddaje, ki jih bova pripravila z 
Marjanom Kraljem, bodo pri
našale vtise z najinih poti po 
slovenskem etničnem  ozemlju, 
po katerih sva se s snemalcem 
vozila in hodila lansko zimo in 
letošnjo pomlad. V .tem  času so 
nam v mikrofon peli, godli in 
pripovedovali domačini s Črnega 
Vrha nad Polhovim Gradcem, iz 
Zibike in Henine nad Jurklošt- 
rom na Kozjanskem, iz Vidma 
ob Ščavnici in Žerjavcev v Slo
venskih goricah, s Pohorja in 
Kotelj na Koroškem.

Tako. Danes sem vam name
ravala samo predstaviti radijsko 
redakcijo za ljudsko glasbo, opo 
zoriti na problematiko ljudskega 
ustvarajanja in spregovoriti nekaj 
besed o jesenskem programu. Če 
sem uspela v vas, bralcih, vzbu
diti vsaj drobno misel na ljudsko 
pesem in okoliščine, v katerih se 
je znašla, vas v naslednjih števil
kah revije Glasbena mladina va
bim k nadaljnjim razmišljanjem.

JASNA VIDAKOVIČ
Žvegla, že skoraj izginulo ljudsko glasbilo iz Haloz. Foto: Jožef 
Lozinšek

Žvegla in bršljanov list, kakor nanju igrajo v Halozah. Foto Marjan

Trio Jožeta Peternelja iz Žirov okoli leta 1963
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JUNIJSKI 
FESTIVAL 
V LJUBLJANI

Xz
Devvev Redman v Ljubljanskih Križankah. FOTO: URŠKA ČOP

Devetnajsti mednarodni festi
val jazza je izzvenel v petih 
junijskih večerih, napolnjenih s 
kar se da različnimi zvrstmi jaz
zovske umetnosti. Organizatorji, 
ljubljansko Jazzovsko društvo, 
se tako že dve desetletji trudijo, 
da bi ustregli vsem ljubiteljem 
jazza, ki med letom le tu  in tam  
doživijo nekaj te  prave glasbe. 
Posamezni koncerti v ljubljan
skem Unionu se v začetku polet
ja zlijejo v slovensko glasbeno 
prireditev, tradicionalni festival, 
ki si je med podobnimi evrop
skimi shodi že ustvaril ugled.

Junij nam je tako  podaril pet 
koncertnih večerov od 14, do  
18; Seznanili smo se z iskanjem 
jazzovskega izraza dom ačih sku
pin, predstavili so se veliki jugo
slovanski orkestri — big bandi, 
na odru poletnega gledališča Kri
žanke so zablestela nekatera po
membnejša imena glasbenikov 
sodobnega in rosno mladim po
slušalcem že nekoliko odmak
njenega ustvarjanja. Programski 
koncept, podoben lanskemu, je 
obetal jugoslovansko zveneči 
jazz v sredo z nekaj mednarod
nega dodatka. Švicarska skupina 
OM Electric Jazz Free Musič je 
nastopila z živahnim brazilskim 
toklacem Dom Um Romaom, ki 
je zaropotal nekaj južnoame
riških ritmov In sodobno obarval 
zvok skupine. Slovenski delež je 
prispevala ljubljanska Sončna 
pot, skupina, ki se pogumno 
vzpenja med nove zvočne iskal
ce; druge jugoslovanske skupine 
so delovale precej bledo, brez 
trdno začrtanega glasbenega 
koncepta, vsekakor najglasneje 
makedonski rockerji Lab in so l 
Beograjski jazz kvintet in zagreb
ški Toranj 77 bosta morala še 
veliko vaditi in si nastrgati nekaj 
izkušenj.

Tradicionalni del v programu 
so izpolnili otvoritveni koncerti 
velikih orkestrov naših glavnih 
radijskih in televizijskih centrov.

V treh večerih so se big bandi 
zvrstili takole: beograjski z no
vim dirigentom Zvonimirjem 
Škerlom, zagrebški z že znanimi 
skladbami in big band RTV 
Ljubljana, ki je v primerjavi z 
ostalimi pokazal prepričljivo vi
soko raven. Solisti, predvsem

Tone Janša, so zbudili upanje, 
da v dom ačem  jazzovskem doga
janju vendarle lahko pričaku
jemo kaj izvirnega, kvalitetnega 
in novega.

V četrtkovem  večeru smo 
doživeli prvi festivalski višek. 
Uvodoma je zanimivo zazvenel 
trio  vibrafonistov, okrepljen z 
ritemsko sekcijo Vibraphon 
summit 781 Večer je izpolnil 
kvartet temnopoltega tenor sak
sofonista Devvev a Redmana, iz
rednega glasbenika s polnim, 
osebnim izrazom in globokim 
občutkom  za podajanje črnske 
glasbe. Redmana je prekalil John 
Coltrane pa tudi glasbene izku
šnje z Ornettom  Colemanom, 
izoblikoval se je v veliko oseb
nost, ki rada posega po vzhod
njaških glasbenih motivih in in
strumentih. Lastni skupini sta 
predstavila dva saksofonista v 
ljubljanskem big bandu: Tone 
Janša in Andrej Arnol. Mnoge je 
prijetno presenetil Janšev med
narodni jazz kvartet s svežimi 
idejami in trdno začrtanim kon
ceptom glasbenega izraza.

Povabljeni tuji gostje so se
stavljali precej skupin, ki so se 
zvrstile v petkovem večeru, v 
soboto in v nedeljskem finalu. 
Vzhodni jazz je zastopal madžar
ski klavirski duo  Vukan—Laka- 
toš z basistom. V nadaljevanju 
so ustvarjali trio  bobnarja Arta 
Taylorja z gostujočim saksofo
nistom Johnvjem Griffinom, 
Bud Freeman s kvartetom, vsi v 
znamenju obujanja starejših jaz
zovskih zvrsti in skladb.

Vokalni del sta prispevali kar 
dve pevki: Helen Humes, usmer
jena predvsem v blues, in tradi- 
cionalistka Bery I Bryden z živah
no dixieland spremljavo. Nedel
jski večer je izzvenel z dvema 
koncertom a: kvintet Giorgio
Gaslini, ki je predstavil zanimivo 
šeststavčno suito, polno tehn ič 
nih in idejnih iskrivosti, in kvin
te t  znanega ameriškega troben
tača Woodyja Shavva, tipičnega 
predstavnika klasično jazzov
skega izraza

Pomembna glasbena priredi
tev ohranja tradicijo, trudi se, da 
bi množica osvojila živo jazzo
vsko um etnost in spoznala več 
glasbenih obrazov.
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TRETJIČ 
JAZZ V PISI

Jazzovski festival v Pisi še ni 
tradicionalen, mnoge med — in 
obfestivalske prireditve, pa mu 
omogočajo, da postane eden naj
pomembnejših v Italiji. Pokra
jina Toscana, italijanska kultur
na zibelka, si želi ustvariti glas
beno prireditev. Tisti, ki odlo
čajo, so se odločili za jazzovsko 
umetnost, ki ima na Apenin
skem polotoku mnogo obože
valcev. Prireditvi so pomagale 
denarno ne prav revne glasbeno- 
kulturniške organizacije, centri 
za študij jazza, za raziskovanje 
glasbene improvizacije. . dela 
so se lotili mladi ljudje, polni 
energije.

Glasbeno dogajanje so razširili 
in razdelili v dva dela: prvi štiri
dnevni je polnil ušesa prijateljem 
v Firencah, druga polovica je 
izzvenela v mestu z znamenitim 
stolpom, ki se je tudi letos po
novno nagnil, v Pisi. Programsko 
sta si bila podobna, dvakrat so 
nastopili isti glasbeniki, v dveh 
mestih so mladi, kreativni ljudje 
peli in improvizirali na instru
mentih v urah, namenjenih za 
sem inarje. Aktivno je lahko so
deloval vsakdo, v Pisi je glasbi 
dajal čarobni zvok nekoč religiji 
posvečen hram San Bernarda 
Že nekoliko srhljiva, mogočna 
akustika je oplemenitila vokal 
tistim, ki so dopoldne v več 
skupinah improvizirali melodič- 
no-govorne odlomke v celoto. 
Dopolnjevali so jih s tišino, ki je 
vedno znova preraščala v nape
tost. Eksperimentiranje z voka
lom je usmerjal skladatelj Alvin 
Curran. Popoldne je prepustil 
prostor mladim glasbenikom, ki 
so napolnili zidove z zvoki vseh 
vrst saksofonov, flavt, klarine
tov, trobil, niso manjkali niti 
klavir, komplet tolkal In bas. 
Učitelj, ameriški trobentač  Leo 
Smith, je načrtno gradil glasbe
no tkivo, sestavljeno iz improvi
zacij in jasno oblikovane osnov
ne teme, podprte z nekaj sta
tičnimi, predirljivimi akord i 
Leo je najprej predstavil temo, 
vsakdo jo je do  ritmično-melo- 
dične popolnosti ponovil. V e č 
kratna skupna ponovitev je do 
puščala vpletanje posameznih 
elementov v daljše improvizacije. 
To glasbeno dogajanje bi lahko 
imenovali živa, praktična vaja, ki 
je v jazzu najpomembnejša. 
Improvizacija zahteva čas, po
sluh, glasbeni spomin, vedno sve
že ideje in veliko tehničnega 
znanja. Za vse instrumentaliste 
je bil seminar dobra, življenjsko 
potrebna šola. Spoznali so, kaj 
zmorejo in kje naj še pridno 
vadija  Festivalski program so 
dopolnili člani Teatra Labo- 
ratorio iz Pise: sodobno življenje 
povezuje gibanje z zvoki iz oko
lja, tako je improvizirana glasba 
pomagala vsem gibanja željnim, 
ki so čutili potrebo, da obvla
dajo svoje t e la

Vsak pomembnejši glasbeni 
shod privabi številne novinarje.

kritike, opazovalce, ki s pom oč
jo glasbenikov analiziraj o glasbe
no stvarnost, težave in nova iska
n ja  Razprave v San Zenu so 
odgovorile na nešteto vprašanj, 
osvetlile sociološke vidike so
dobne improvizirane glasbe, nje
no mesto med resničnostjo in 
utopijo, kajti glasba živi svoje 
polno življenje. Značilnost 
večine italijanskih jazzovskih 
shodov je spajanje pretežno čm e 
glasbe (ker povabijo največ tem 
nopoltih glasbenikov) z značil
nim apeninskim ambientom: 
zidovjem iz zapuščine starih 
Rimljanov, trgi, p a rk i . .  . .Večer
ne predstave so izzvenele v sta
rem centru, dvakrat so zaigrali 
na velikem odru v mestnem par
ku. Najpomembnejši koncert je 
pripravil multiinstrumentalist 
tem nopolte jazzovske scene
Anthonv Braxton. Prepričljivo 
in doživeto zaigrana Coltraneova 
najlepša tem a Naima je poslu
šalcem prinesla drobec zvočnega 
bogastva črne kreativne glasbe.

Zdi se, da so poletni meseci 
naklonjeni solističnim nasto
pom, doživeli smo jih kar lepo 
števila  Paul Rutherford je pihal 
v pozavno in tubo; na slednjem 
glasbilu je pričaral nekaj zani
mivih zvočnih učinkov, Douglas 
Evvart nas je povedel v svet 
tolkal in različnih variacij z do 
datkom  vokala. Tudi Muhal Ri
chard Abrams rad sam nastopa 
Poslušalci so ploskali bluesovsko 
obarvanim preludiranje, tehn ič 
no zahtevnim melodičnim celo
ta m , celo rahlo zafrkljivim pri
redbam melodij, ki so zvenele 
nek ako znano.

Druga posebnost so bile neko
liko večje zasedbe — dueti; 
osrednja osebnost pa najpo
membnejši pihalec v Art Ensem- 
ble of Chicago, Roscoe Mitchell. 
Dvogovor jazzovskih mojstrov 
pove veliko, dogajalo se je celo 
več kakor v veliki skupini. Pri
sluhnili smo kombinaciji Mit
chell— Braxton in Mitchell— 
Smith, trojici pomembnih pred
stavnikov glasbe, ki jo  sami 
imenujejo sodobna kreativna gla
sba  Torej so prevladovala različ
na pihala, polovico dueta je 
predstavljala trobenta v rokah 
Lea Smitha. Mojstri so improvi- 
zacijske ,,razgovore", „mono- 
loge" vpletali med zapisane te 
me, partiture so bile le v o p o ra  
Vsak del skladbe je izzvenel stil
no osebno oblikovan, preračun
ljivo m atematično in pihal 
Anthonyja Braxtona, bližje člo
veku in naravi je ustvarjal Ro
scoe Mitchell, nekako med obe
ma je ostajal specifičen zvok iz 
t ro b ila

Italijanski poslušalci spo
štujejo jazz, ga cenijo in vedo, 
kaj jim lahko nudijo črni glasbe
niki; trud  organizatorjev je bil 
poplačan z uspelimi koncerti, 
resno zastavljenimi seminarji in 
zadovoljnimi poslušalci.
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IZPOVEDUJE:
SAM 
RIVERS

Veliko časa je preteklo, pre
den sem si oblikoval dovolj do 
bro sliko o Samu Riversu, četudi 
sem ob  tem  uporabil osebne 
stike z njim, nekaj dolgih inter
vjujev, ki so nastali v zadnjih 
petih letih, množico koncertov z 
najrazličnejšimi malimi in veli
kimi zasedbami in seveda njego
ve številne posnetke na ploščah. 
Sam Rivers je namreč eden naj
pomembnejših in najbolj ustvar
jalnih glasbenikov, kar jih danes 
deluje na področju nove glasbe. 
To je človek, ki dela nekaj deset
letij in vključuje v svoj glasbeni 
izraz izkušnje, pridob Ijene v naj
različnejših obodbjih razvoja jaz
za. Je nepopustljiv, kadar gre za 
pravice njegove rase, ali kakršne
gakoli razlikovanja barve polti. 
Naša jazzovska publika ga je 
spoznala na lanskoletnem festi
valu jazza v Križankah. Ljudem 
je bližje njegovo ustvarjanje v 
sedemdesetih letih, to  je obdob
je, v katerem je dosegel ustvar
jalni razvoj multiinstrumentali- 
sta izjemen nivo in zbližanje tudi 
s širšim krogom tistih, ki so jih 
druge glasbene sm eri začele dol
gočasiti.

Riversove pripovedi so izbra
ne iz nekaj pogovorov, nastalih 
med njegovimi turnejami po 
Evropi v sedemdesetih letih.

„Moj oče je bil glasbenik.

prav tako mati in tudi njuni 
starši. Tako sem nekako glas- 
benik tretje generacije. Edina 
stvar, ki se je spominjam iz 
mladosti, je glasba. Najbolj se 
spominjam materinega igranja 
klavirja. Veliko je  delala na po
dročju gospel in duhovno usmer
jene glasbe. Očeta je zanimala 
vokalna glasba. Nastopal je v 
pevskem kvartetu z imenom Sit- 
verstone kvartet. Mati in oče  sta 
veliko potovala in nastopala s 
svojimi skupinami.

Najprej sem igral violino, kla
vir me je začel zanimati kasneje. 
Vpisal sem se na glasbeno šolo, 
kjer sem se prvič srečal s pihali, 
najprej s sopran saksofonom. 
Vzporedno sem študiral igranje 
bariton saksofona in pozavne. 
Tudi po maturi sem veliko časa 
preživel v šoli in učil otroke 
igranja različnih instrumentov. 
Sam sem precej pogosto menja
val glasbila že takrat, ko sem bil 
glasbeni samouk, še preden sem 
začel obiskovati šo la  Takrat je 
bilo največ takšnih skupin, ki so 
igrale koračnice. V. teh oblikah 
zasedb sem igral najprej To so 
bile vojaške godbe, ki so občas
no nastopale v mestu. Jazz je 
vplival name po končani gimna
ziji, ko sem se vpisal na visoko 
šolo. Najprej sem odkril Cole
mana Havvkinsa. Za vselej mi bo

ostala v spominu njegova izved
ba znane teme „Body And 
Soul". Potem sem spoznal ge
nialnega Lesterja Younga in ve
liko različnih orkestrov, na pri
mer big band Counta Basiea, / 
Dukea Ellingtona, Earla Hine- 
s a . . . . .  i

Veliko dobre glasbe je bilo ob 
koncu tridesetih let, v poznih 
tridesetih, na začetku Štiride
setih. Takrat sem živel v mestu 
Little Rock, v zvezni državi 
Arkansas. Slišal sem vsako zased
bo, ki je nastopila v tem  mestu. 
Takrat sem se učil o glasbi, igral 
sem v majhni skupini, ki je 
izvajala plesno g lasba  Igral sem 
v barih na plesih, kjer je bilo 
mogoče. Poleg vsega tega pa 
sem študiral tudi klasično glas
b a  V šolskem simfoničnem 
orkestru sem igral violo, rad sem 
nastopal tudi v godalnih kvarte
tih. Edina glasba, ki si jo takrat 
lahko študiral, je bila klasična 
glasba Igranja jazza smo se učili 
v barih in klubih, klasično pa 
smo se izobraževali na konserva
toriju. Danes imamo šole za jazz, 
v petdesetih letih tega ni b i la  
Na konservatoriju v Bostonu 
smo se učili po posebnem mate
matičnem načinu, s pomočjo 
grafičnih ponazoritev."

„Svojo skupino sem imel v 
času, ko sem prišel na konserva
torij. Med tem  sem igral tudi v 
drugih skupinah. Takšen je bil 
običaj. Nekdo te  pač pokliče, 
potrebuje saksofonista, te pova
bi v zasedba  Seveda se mu 
pridružiš, ker pač tisti večer ne 
nastopaš s svojo zasedba  V ka
varni na trgu Harvard sredi Bo
stona sem imel svojo skupino. 
Tony VVilliams je bil za bobni. 
Phil Moore je  igral klavir, bas 
John NevsL Drugi glasbeniki 
Tonyja niso hoteli v zasedbo, 
ker je bil premlad. Imel je komaj 
trinajst let, četudi je bil boljši od 
večine bobnarjev, ki so bili ta 
krat naokoli. Tonyjeva mama 
me je nenehno opozarjala, naj 
pazim nanj. Zaupala mi je male
ga VVilliamsa" . . .

Pred odkritjem Tonyja Wii- 
liamsa (1959) je preživel nekaj 
časa na Floridi v R and B 
zasedbi, ki jo je vodil Don Wit- 
kerson, izvedel je kratko turnejo 
v spremljevalni skupini z legen
darno jazzovsko pevko Billie 
Holliday. V.zgodnjih šestdesetih 
letih je bil v skupini, k i  je 
spremljala popularne pevce tiste
ga časa, med katerimi sta bila 
tudi VVilson Picket in Maxine 
Brovvn. Na začetku leta 1964 je 
opravil turnejo z bluesovskim 
kitaristom T—Bone VValkerjem. 
To je bila Riversova drobna 
bluesovska izkušnja, tej pa je 
sledilo delo  v znamenitem Mile- 
sovem kvintetu (Miles Davis — 
trobenta, Sam Rivers — tenor 
saksofon, Herbie Hancock — kla
vir, Ron Carter — bas, Tony 
VVilliams — bobni, poskušajte 
najti album „Miles In Tokyo", z 
omenjeno zasedbo I). Po letu
1964 je Rivers usmeril energijo v 
delo s svojimi zasedbami. Bile so 
različnih oblik, saj ni nikoli osta
jal v konceptu kvarteta ali tria 
dlje časa. Nenehno je dodajal 
glasbenike in z različnimi instru

menti oblikoval big band, potem 
pa je to  spet opustiL Takšen je 
Sam Rivers tudi danes. Leta
1965 je delat s pianistom Andre- 
wom Hillom (v tej zasedbi so bili 
še Richard Davis, Steve Elling- 
ton, Robin Kenyatta). Najprej je 
z njimi snemal za Blue Note, 
kasneje z drugimi zasedbami pa 
za nekaj različnih gramofonskih 
družb, vse od CBS, Shandar, 
Impoulse, ECM, Black Saint, 
Red, Douglas, Fluid, Circle, IAl, 
do  Horo.
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„Svojo glasbo bi imenoval 
jazz. V tem  jazzu so evropski 
vplivi. V moji glasbi so združena 
vsa obdobja v zgodovini jazza, 
igral sem namreč z mnogimi 
Glasbo cenim, jo vrednotim po 
občutkih, čutim  j a  Bilo bi ne
iskreno, če bi igral nekaj, česar 
ne čutim . Igraš kakor čutiš, d o 
kler se ne vmeša denar. Potem si 
včasih neiskren, ker moraš igrati 
v nasprotju z o b č u tk i  Tega do
slej nisem napravil".

„Vem, da je veliko glasbe
nikov spremenilo način svojega 
igranja zaradi denarja. Težko je 
to  reči na primer za Milesa 
Davisa. Njegov znani album 
..Bitches Brevv" pomeni popolno 
spremembo v načinu igranja na 
začetku sedemdesetih let. Tolik
šnega denarja družba, za katero 
delam, ne vlaga v moje projekte. 
Težko je kaj reči o  novi glasbi 
Milesa in Hancocka, Imata pač 
svoj vzrok da tako igrata, verjet
no tudi zato, da bi obogatila s 
svojo glasbo širši krog ljudi Če 
hočeš napraviti to  potezo, moraš 
spremeniti glasbo, se prilagoditi, 
igrati manj vredno glasba Na
tanko to  hočejo gramofonske 
družbe. Ne zanima jih ali je 
glasba dobra ali ne. Če si glas
benik prizadeva za to , da bi dajal 
ljudem dobro glasbo, ne bo pri
šel k veliki gramofonski družbi, 
torej bo delal za kakšno manjšo. 
Morda bo to  manjšo družbo 
zanimala raven glasbe.

..Človeku, ki ni slišal za novi 
jazz, se zdi vse skupaj zmešnjava, 
ker igrajo vsi sodelujoči glasbe
niki naenkrat brez osnovnega 
ritma. Prav zaradi tega je morda 
težko prodreti v to  g lasba  Ne 
vem zagotovo, ali naj za razu
mevanje te  glasbe poslušajo lju
dje starejše glasbene oblike. Ose
ba lahko posluša določene zvrsti 
rocka in preko tega pridobi 
odnos do takšnega jazza. Rock 
se je  namreč razvil iz jazza. Vsa 
glasba, ki prihaja iz Amerike, 
izhaja iz jazza. Celotna ameriška 
glasbena scena prihaja iz jazza. 
Klasična glasba je izrazita evrop
ska. V jazzu imamo črno ame
riško glasbo in evropsko glasba 
Seveda je večina emeriških glas
benikov študirala evropsko kla
sično glasbo, preprosto zato, ker 
jih je zanimala. Mene je na pri
mer zelo zanimala evropska glas
ba, študiral sem jo, kakor tudi 
indijsko, japonsko, kitajsko in 
afriško g lasba  Nenehno namreč 
težim k takšnemu p ris to p a  Ho
čem doseči popolno razume
vanje vseh glasbenih zvrsti". 
BESEDILO IN FOTOGRAFIJA: 
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PO
P NEKAJ 

O PUNKU- 
MALO 
DRUGAČE

Punk (rock), eden najpo
membnejših pojavov v rock kul
turi sedemdesetih let, je bil do
slej pri nas obravnavan bodisi s 
predsodki, bodisi površno in sen
zacionalistično — kot moda, ki 
povzdiguje grdoto in neglasbe- 
nost. V resnici pa je precej več: 
njegove korenine so tako v naj
boljši tradiciji rocka kot v druž
beni in kutlurni stvarnosti dana
šnje Velike BVitanije (in v manjši 
meri ZDA).

Punk je izbruhnil v času druž
bene krize in hkrati v času, ko 
rock, ki je pomemben del kul
ture  angleške mladine, ni več 
izražal občutij, idej njihove ved
no težavnejše in brezizhodne 
vsakdanjosti; „glam-rock" (T. 
Rex, Gary Glitter, Suzy Quat- 
r o . .) in „art-rock" (Roxy Musič, 
David Bovvie..) sta se izpela, 
velike zvezde rocka ,,revolucio
narnih" šestdesetih let — Rol- 
lirtg Stones, Who pa tudi Pink 
Floyd, Yes itd. so. izgubili stik s 
stvarnostjo,* ki jo je živela nji
hova publika, zašli so v slepo 
ulico bogataškega superzvedni- 
štva ali pa v eskapizem (lahko
miselnost) ..kozmične" glasbe. 
Tako ni bilo čudno, da so jih že 
prvi punk-rock bandi (ne več 
skupine) s Sex Pistols na čelu, 
takoj označili ko t „stare dolgo
časneže", ki da so jim problemi 
in stiske sodobne mladine iz 
nižjih slojev malo mar. Zanikali 
so tudi ..glasbeno kvaliteto" in 
..profesionalnost" kot prazno 
formo; s kritičnimi, izzivalnimi, 
satiričnimi besedili in prepro
stim, a silovitim zvokom so ho
teli čimbolj neposredno izražati 
razpoloženje okolja, iz katerega 
so izšli — in tudi protest proti 
ureditvi in proti ,,rock-busines- 
su" ih komercialni .nabavni glas
bi" (od „ prodanega', rocka do 
disco zvoka). S tem  so se nave
zali na uporniško, nekonformis- 
tično tradicijo rocka 60. le t  

Še posebej pa je zanimivo in 
pomembno, da je bil punk zares 
, .gibanje", ki se ni izražalo le v 
glasbi, ampak tudi v načinu 
oblačenja, izražanja, obnašanja; 
pojavila se je množica časopisov, 
cel , .pogled na svet", ki je paro
diral meščanske vrednote in na
č in življenja; v svoji „estetiki 
grdega", ki jo nekateri primer
jajo z dadaizmom, in vsakršni 
izzivalnosti so šli punk i tudi v 
skrajnost kitenja s simboli tre t
jega rajha; tu  ni šlo za prevze
manje njegove ideologije, ampak 
za posmeh samozadovoljnosti 
staršev, , .zmagovalcev" v drugi

svetovni vojni, ko pa so ,,v res
nici zmagali Nemci", kot je za
pisal neki punk—časopis, misleč 
na današnjo ekonomsko prevla
do  Zvezne republike Nemčije. 
Po glasbeni plati pa je bila po
membna posledica punkovske 
„anti-glasbenosti" domokratiza- 
cija rocka: ker vrhunska kvali
teta zvoka (točneje: visoka cena 
opreme) ni bila bistvena, so šte
vilni pristaši punka lahko sami 
začeli igrati

Družbeni sistem in sistem gla
sbenega „businessa" sta skušala 
spočetka punk ignorirati, nato 
pa zatreti in razvodeniti — bodisi 
z denarjem, bodisi z izkrivljenim 
seznanjanjem javnosti o dejanjih 
in idejah punka. Bulvarski tisk 
ga je razglasil za „fašističnega", 
v resnici pa je večina punk-ban- 
dov napredno usmerjenih: naj
pomembnejši — Clash, Sham 69, 
Buzzcocks, X-Ray Specs. — več
krat nastopajo na prireditvah 
organizacij Rock proti rasizmu 
in Protinacistične lige, ki se bori
ta proti angleškim neofašistom
— Nacionalni fronti. Prav ti ban
di ohranjajo „duha" punk-gi- 
banja, ki je v svojih najbolj 
bizarnih oblikah res že uplah
nilo; minilo je torej k o t moda, 
ohranilo pa se je v svojih najbolj 
pozitivnih družbenih in glasbe
nih razsežnostih. Pri tem  so bili 
neizogibni nekateri kompromisi, 
predvsem v kritičnosti do  „gla9- 
bene industrije" in velikih gra
mofonskih družb. Vsekakor je 
preuranjeno govoriti o smrti 
punk-rocka, kljub temu, da so 
njegovi glavni pobudniki — Sex 
Pistols — razpadli, in kljub ne
doslednostim, ki jih je popovzro- 
čil pritisk vladajočega družbe
nega reda.

In kako naj gledamo na 
punk-rock pri nas? Predsodki in 
površne sodbe, nastale zaradi 
nekritičnosti do uvoženega sen
zacionalističnega pisanja, so,
tak  o menim, prav toliko škodlji
ve, kot bi bilo nekritično „fa- 
novstvo" — oboževanje (ki ga za 
sedaj ni). Vendar je temeljno 
sporočilo punka lahko koristno 
tudi pri nas, seveda prilagojeno 
razmeram: uprimo se dobičkar
skemu in senzacionalističnemu 
ravnanju naših založb in tiska, 
kadar gre za rock in ..zabavno 
glasbo" sploh! Bodimo kritični 
in ne nasedajmo plehkostim in 
malomeščanskim vrednotam, ki 
jih razširja ta komercialna uvože
na in dom ača „zabavna glasba" 
pa tudi komercialni rockl
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John McLaughlin je pred tre
mi leti ustvarjal še z Mahavishnu 
Orchestra kot eden utemeljite
ljev jazz-rocka, potem je sestavil 
skupino Shakti z indijskimi glas
beniki. Izvajali so akustično glas
bo, združitev indijske in evrop
ske glasbe. Sedanja skupina One 
Truth Band (Skupina ene resni
ce) po zvoku sledi časom Maha
vishnu Orchestra in Shakti: od 
prve so bile prepoznane zasnove 
skladb in zavese zvočnih gmot; 
oĉ  druge je privzeta značilna 
mirnost In zbranost. JazzOrock 
se bolj preveša k jazzu kot k 
rocku, tudi pod vplivom indijske 
glasbe. One Truth Band so John 
McLaughlin, električna kitara, 
L  Shankar, violina; član skupine

Shakti, Stu Goldberg, glasbila s 
tipkami; sodeloval v Mahavishnu 
Orchestra, Tom Stevens, bas, in 
Woodrow Theus, bobni.

V skladbah so imeli glasben'' 
veliko prostora za samostoj11 
improvizacije in medsebojne f  
govore, v katerih sta bila n a j^  
učinkovita John McLaughlin ! 
Shankar. Ritmično zelo zanii”J 
je bil tudi duet med bobnarj* 
in Shankarjem, ki je na nez^ 
nem tolkalu ustvarjal ritmtf1; 
improvizacije, značilne za ino1 
ske glasbenike. John McLaug^11 
se je spet dokazoval z dolgirj 
kitarskimi soli, ki so bili naj''6 
krat kar lestvice. Hkrati pa 
prilagodil ostalim glasbenik^ 
tako da ni izstopal. Bobnar, ^ 
sist in klaviaturist so pokaz^ 
da jim je izrazno bližji jazz.

ujl
V nasprotju z glasbo so v 

poslušalci, okoli štiri tisoč sel' 
je zbralo, nemirni. S ploskanj* 
in kričanjem so motili igranj® 
poslušanje, zlasti v mirnejših 
tišjih delih skladb. .

MILOŠ BAS1'

FOTO: MATJAŽ S K ^

SKUPINA
ENE
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T A K O  
R T V  L JU B L JA N A

Beograjska skupina Tako 
(Dušan Čučuz — bas, vokal, 
Dorde llijin — glasbila s tipkami, 
flavta, orglice, Miroslav Dukič — 
kitara, vokal, Slobodan Feleka- 
tovič — bobni) je ena naših 
redkih rock skupin, ki išče na
prej, čeprav se še niso povsem 
otresli že tolikokrat preigranih 
rock fraz. V njihovih zvokih 
zaznamo sledi klasike, rock-jazza 
in seveda rocka. Skladbe so zelo 
raznolike, od rock balade, rit
mičnega rocka, do povsem 
rock-jazzovskih; nobena ni na
silno glasna ali groba. Povsod je 
prisotna mirnost, skorajda lirič- 
nost skladb, ki so z izjemo dveh 
vse instrumentalne. Največkrat 
je čutiti vpliv baročne glasbe, 
zlasti v skladbi „Druga strana 
mene", ki jo sestavlja šest delov. 
Tu je še najbolj opazna nedo
delanost idej, zlasti kako zdru
žiti klasično glasbo z rockom. 
Sicer pa je to  obetavna plošča.

IPE I L A Z A  /  S T IŽ E M O  
R T V  L JU B L JA N A

Bivša člana skupine Bijelo 
dugme, Ipe Ivandič in Lazar 
Ristovski, sta s še nekaj manj 
znanimi glasbeniki (izjema je 
Vlatko Stefanovski iz skupine 
Leb i sol), posnela v Londonu 
glasbo, ki hoče biti intelektual
na. Nekakšen zahteven rock z 
razumskimi besedili, ki je hkrati 
tudi pop s hitro pomljivimi me
lodijami. Prav ta dvoumnost, 
nejasnost kaj igrati; rock simfo
nije ali pop uspešnice, je glavni 
problem. Potrebovala bi trdo 
roko, kot je bil Goran Bregovič v 
Bijelom dugmetu.

G O R D I  /  Č L O V E K  
R T V  L JU B L JA N A

Gordi so značilen predstavnik 
jugoslovanskega rocka, v ka
terem se ne dogaja nič razbur

ljivega. Manjka nepredvidljivosti 
v zgradbi skladb oziroma pri
redb, tako  uganeš že po dveh ali 
treh skladbah celoten recept, do 
gajanj na plošči. Glasbeniki so 
izkušeni, kitarist Zlatko Mano- 
jlovič je z uspehom deloval tudi 
v tujini, prav gotovo so poslušali 
že veliko kvalitetneoa rocka, 
vendar je ta oblika preživela v 
šestdesetih letih.

Ž IC A /JA N E Z  GREGORC 
RTV LJUBLJANA

„Žica", jazz balet je bila pred
stavljena na odru ljubljanske 
Opere pred dvema letoma, letos 
pa tudi na ljubljanski televiziji. 
Pred kratkim pa smo do bili tudi 
ploščo.

Gregorčevo delo sestavlja se
dem stavkov, ki so si zvoč>io 
enakovredni ter se prelivajo eden 
v drugega. V ozadju je lebdeč 
zvok simfoničnega orkestra, v 
ospredju si od stavka do stavka 
izmenjujejo jazz improvizacije: 
Silvo Štingl, klavir, Peter Ugrin, 
trobenta In Tone Janša, tenor in 
sopran saksofon. Za ritmično 
osnovo improvizacijam skrbi ne
znana ritem sekcija. Brez vizual
ne predstavitve smo sicer prikraj
šani za pomemben medij, vendar 
se zato lahko bolj poglobimo v 
same zvoke, kar v živi predstavi 
ni mogoče.

Čeprav je pri nas že navada, 
da nobeno zvočno delo ne more 
biti izvedeno brez orkestra, je 
prav v ,,Žici" Gregorc zanimivo 
rešil razmerje med njim in soli
sti. K temu je pripomogel tudi 
snemalec, ki je za naše snemalne 
razmere opravil pom em bno d e 
l a  Ne samo zato, ker je to  naša 
glasba ter celo jazz, predvsem 
zaradi zvočnega sporočila, ki ga 
plošča nosi, bi bila nujno po
trebna propaganda.

MILOŠ BAŠIN

Dizzy Gillespie v dvorani Vatroslava Lisinskega v Zagrebu.

Jugoslovanskim ljubiteljem 
ja?za poletne počitnice niso naj
bolj naklonjene. Obmorsk i odri 
jim ponujajo le prijetno zvenečo 
in nezahtevno zabavno glasbo, 
za čim resnejšim se morajo od
praviti kar čez mejo. Z napove
danimi koncerti v Zadru, kjer 
naj bi sodelovala francoska agen
cija Rivages, ni bilo nič, čeprav 
smo se veselili nastopov Suna 
Raja, Arta Blakeya, Raya Char
lesa in še koga; morda bo pri
hodnje leto bolj pestro? I

Za vse romantične, v nebo 
ozirajoče se glasbene duše je bil 
zato 20. julij pravi zvezdni utri
nek. Na prostornem odru v za
grebški glasbeni palači Vatroslav 
Lisinski je nastopil pred prese
netljivo polno dvorano kvartet, 
ki ga vodi še vedno živahn i 
trobentač  Dizzy Gillespie. Jaz
zovska legenda iz obdobja be- 
bopa (jazzovsko obdobje, stil 
40. let) je v skupini predstavil 
bobnarja Mickeya Rockerja, 
izkušenega tolkalca, ki je melo
dično strukturo dopolnjeval s 
trdno, ritm ično pestro osnovo; 
na bas kitaro je brenkal Ben 
Brovvn in pripomogel, da je ime
la glasba tu  in tam  rahlo rocker- 
ski navdih. Blestel je mladi, na

darjeni kitarist Rodney Jones, ki 
si z velikim mojstrom trobente 
nabira izkušnje. Priznali smo, da 
tehnično popolno obvlada šest- 
strunsko brenkalo, ima veliko 
mero občutka za improvizacijo 
in podajanje lastnih iskrivosti.

Dizzv vpleta v nastope sta
rejše jazzovske skladbe, tokrat je 
zagrebškim, ne preveč poletno 
razpoloženim poslušalcem zapel, 
zaplesal in — ne nazadnje — 
zaigral tisto  Night in Tunisia, 
zazvenela je Olinga z nekaj ekso
tičnega po vanjanja drobnih tol
ka l Priredila Gershvvinove Sum- 
mertime je pričarala sprošče
nost, popestrilo jo je vzdušje 
pravega črnega bluesa. Štirje 
dobri glasbeniki so se izkazali 
kot odlični jazzisti, improvi
zacije so zvenele sveže, z obilico 
iskrivih melodičnih odlomkov, 
manjkal ni niti dodatek z resnič
no rockersko zvenečo skladbo, 
ki bi je bil vesel katerikoli do 
mači band. Lepa predstava za 
poletni večer, mnogo razmi
šljanja o kvaliteti glasbe starejših 
jazzovskih mojstrov, jugoslovan
ski sceni in še marsičem.

BESEDILO IN FOTO: 
URŠKA ČOP

DIZZY 
GILLESPIE 
V ZAGREBU
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2 Prerez antičnih orgel 
izumitelja Ktesibiosa

ORGLE
Hudičeve trobente. Gospo

dova služabnica (ancilla Domi
ni). Kraljica instrumentov. Že ta 
tri popolnoma različna imena 
nam dajo slutiti kako pisana je 
bila usoda instrumenta z naj
daljšo preteklostjo. Bil je čas, ko 
jih je cerkev preganjala, čas, ko 
so bile kot edini instrument 
(razen petja) dovoljene pri cer
kvenih obredih, in čas, ko so jih 
ljudje postavili nad vse druge 
instrumente.

Kaj pa so sploh orgle? Naj
večkrat jih poznamo le iz žabje 
perspektive, ko na orgeljskem 
koncertu v cerkvi vidimo le nji
hovo zunanjo podobo — pro- 
spekt (prvo vrsto piščali, dosti
krat posebno*lepo izrezljanih) v 
veliki omari, ki je navadno tudi 
prava mojstrovina arhitekture, 
kiparstva in rezbarstva. Seveda 
poznamo tudi njihov zvok, če ne 
s kon certa, pa s plošč ali iz 
radia. Kot ljudi v prejšnjih dveh 
tisočletjih tudi nas ta zvok nad
vse očara. Občudujemo enkrat
na dela skladateljev Gabrielija, 
Bacha, Brahmsa, Francka, Lige- 
tija in drugih.

Verjetno pa se je le malokdo 
seznanil z notranjo zgradbo 
orgel, z njihovim delovanjem, z 
zapletenim in obenem enostav
nim mehanizmom. Kaj pa nji
hova enkratna zgodovina z ne
štetimi vzponi in padci in z 
nenehnimi spremembami v ust
roju, ki pa je v bistvu ostal isti 
kot pred dva tisoč leti.

V tej številki bom o malo po 
brskali po zgodovini orgel, v 
naslednji pa njihovi notranjosti 
in nekaj povedali o skladateljih, 
ki so pisali za orgle in o  njihovi 
glasbi.

KAJ SO 
ORGLE

Zapišimo nekaj definicij: 
(Curt Sachs, 1919): „Orgle so 

aerofon instrument (zvok nasta
ja s pomočjo zraka) iz enoton- 
skih piščali, uglašenih po dva- 
najsttonski lestvici, katerim do
vajajo zrak mehovi, vključujejo 
pa jih  tipke na k la v ia tu ri"  

Definicija ne pove (kar pa se 
razume), da so trije glavni ele
menti na nek način povezani v 
smiselno celoto, kar potem  lah
ko imenujemo orgle. Osrednji 
del te  celote je vetrovnica, na
prava, ki porazdeljuje zrak iz 
mehov posameznim piščalim — 
po ukazih, ki prihajajo od kla
viature. Na vetrovnici so postav
ljene piščali, do nje vodijo kanali 
za zrak  od mehov, njeni ventili 
so povezani neposredno • kla
viaturo in se odpirajo (spuščajo 
zrak v piščali) obenem s priti
skanjem na tipke. Tudi vključe
vanje registrov — skupin piščali

iste barve tona — se odvija v 
vetrovnici.

Naslednja definicija nam po
ve, kaj orgle zmorejo in česa ne: 
„Orgle spadajo k družini aero- 
fonlh instrumentov, vendar se 
razlikujejo od flavt, klarinetov, 
trobent, rogov. . .  v tem, da 
prihaja zrak iz mehov po kanalih 
za zrak posredno v piščali in ne 
neposredno iz ust izvajalca. Ta
ko se posamezen ton  ne da niti 
spreminjati v dinamiki, niti nian- 
sirati v izrazu."

Ta ugotovitev se mogoče zdi 
banalna, a je potrebna, da ne 
pride do nesporazumov. Treba 
pa je povedati, da se pri orglah 
lahko nekoliko spreminja nasta
vek tona (začetni del tona — 
preden začne piščal peti s polno 
močjo) s počasnejšim ali hitrej
šim udarcem na tipko. S tem se 
neposredno določi hitrost odpi
ranja ventila in hitrost pritekanja 
zraka v piščal. Seveda pa je to  
možno le pri klasičnih orglah z 
mehansko fraktu ro  (povezava 
med klaviaturo in vetrovnico), 
medtem ko pa pri orglah z elek
trično trak turo  nastavka tona ne 
moremo spreminjati, saj se ventil 
odpre naenkrat in to  v trenutku, 
ko do kraja pritisnemo na tipko.

Poglejmo si še, kako opisuje 
orgle Michael Praetorius v ,,De 
Organographia" leta 1619:

„Ta mnogoglasni prijetni 
instrument lahko izvede vse, kar 
se v glasbi more zamisliti in 
skomponirati in proizvaja tako 
naraven zvok, glasen in lep, kot 
da bi pel velik pevski zbor, pri 
katerem lahko slišimo prav vse — 
od glasov majhnih fantkov do 
glasov odraslih mož. Na kratko: 
orgle lahko same nadomeščajo 
vse druge glasbene instrumente, 
velike in majhne, kakorkoli se že 
imenujejo. Če hočeš slišati dul- 
cian, bourdon, zink , racket, po- 
mer (instrumenti Praeto- 
riusovega časa), blokflavto, violi
no, pozavno, prečne flavte . . .  
lahko dobiš vse te in še mnogo 
drugih čudovito prijetnih glasov 
s pomočjo tega umetelnega 
instrumenta. Torej če imaš ta 
instrument, se ti zdi, kot da 
poslušaš vse druge instrumente 
skupaj. ..Resnica je, da orgle 
zavzemajo in bodo zavzemale 
vodilno mesto med vsemi dana
šnjimi in bodočimi instrumenti, 
prav zaradi tega, ker lahko zdru
žijo vse sladkosti in prijetnosti 
drugih instrumentov."

NEKAJ
ZGODOVINE

Beseda orgle prihaja iz grškega 
izraza organon, kar pomeni 
orodje ali Instrument na splošno; 
torej v zvezi z glasbo glasbeno 
orodje ali glasbeni Instrum ent

1 Panova piščal ali sirinks

3  Oljna svetilka v obliki orgel

Moža levo in desno poganj**' 
zračno črpalko, za orglami •*" 
organist
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Ime je tako popolnoma nevtral
no in v starih grških ali latinskih 
spisih nas dostikrat ta izraz za
vede v misel, da je  govora o 
orglah. Prave orgle so se v la
tinščini imenovale najprej organa 
hydraulica  ali samo hydra in šele 
mnogo kasneje samo organa.

Mislili bi si lahko, da so orgle 
nastajale postopoma in da zaradi 
dvatisočletne zgodovine ne 
bom o nič vedeli o njihovih za
četkih. Toda vsem pričako
vanjem navkljub navajajo stari 
kronisti enega samega človeka 
kot njihovega iznajditelja. To je 
bil Ktesibios, frizerjev sin, ki je 
živel v Aleksandriji (v današnjem 
Egiptu) v tretjem stoletju pred 
našim štetjem. Bil je tehnik in je 
izumil ter izdelal cel kup mehan
skih naprav in igrač — premi
kajoče se ptičje figure, vodo
mete in pripomočke za ognje
mete. Tako je leta 246 pred 
Kristusom izumil tudi orgle kot 
tehnično igračko. Za vzor sta 
mu bila aulos in panova piščal 
(syrinx) (gl. sliko 1). V mislih pa 
je verjetno imel količinsko ne
zadostnost človeške sape pri 
igranju pihalnih instrumentov. 
Aulos je bil takrat zelo razširjen 
instrument, v principu podoben 
današnji oboi. Panovo piščal pa 
še danes izdelujejo pastirji, tako 
da več enotonskih piščali raz
lične višine povežejo v v rs ta

Medtem ko pri aulosu spre
minjamo višino tona z odpira
njem in zapiranjem luknjic (kot 
pri blokflavti), pa je Ktesibios 
uporabil celo vrsto aulosov raz
lične dolžine, tako da je vsak 
imel točno  določeno višino to 
na. Posamezen aulos (jezična 
piščal) se je potem oglasil, če  je 
igralec s posebnim vzvodom 
odprl pot zraku, ki je prihajal iz 
narobe poveznjene posode.

Da je bil zrak pod pritiskom, 
je skrbela voda, oziroma pravil
neje rečeno, razlika v višini vode 
zunaj in znotraj posode. To raz
liko v višini pa je stalno vzdrže
vala zračna črpalka, kar lahko 
prav lepo vidimo na sliki. Svojo 
iznajdbo je Ktesibios imenoval 
hydraulos, torej ,,vodni aulos" 
(slika 2).

Kot mehanska igračka je nova 
naprava zbudila več zanimanja 
pri tehnikih kot glasbenikih, kar 
se je orglam kasneje še večkrat 
dogajalo (elektrifikacija orgel v 
20. stoletju).

Tako piše Vitruv, arhitekt iz 
prvega stoletja pred našim šte
tjem, o precej razširjenem 
instrumentu z dvema zračnima 
črpalkama in z več vrstami pi
ščali (registrov), med katerimi so 
bile že tudi ustnične piščali. 
Registri so se že dali vključevati 
posamično ali skupno, kar je 
prvotni inačici Ktesibiosa dodal 
šele stoletje pozneje neznani teh 
nik v Grčiji.

Heron, tehnik iz prvega stolet
ja našega štetja, pa v svojih 
kronikah opisuje prvotni model 
z eno zračno črpalko in eno 
vrsto piščali. Orgelska igra se je 
kmalu tako razširila, da so v 
Grčiji že v prvem stoletju pred 
našim štetjem prirejali tekm o
vanja v igran ju na orgle. Zmago
valce so zelo častili in jim pokla

njali darove ter vrsto ugodnosti.
Pri Rimljanih prvi piš« o 

orglah Cicero, rimski filozof in 
državnik iz prvega stoletja naše
ga štetja. Spoznal jih je na po to 
vanju v Grčijo in Malo Azijo, 
medtem ko jih v Rimu takrat še 
niso poznali. Ker sta bili muzi
ciranje in sploh glasba v tistem 
času stvar sužnjev in tujcev 
(Grkov), se ne ve, kdaj so se 
orgle pojavile v Rimu. Seneka, 
filozof iz prvega stoletja, jih je 
že poznal, njegov učenec Nero, 
ki je kasneje postal cesar, pa je 
rad igral nanje in celo hotel 
tekmovati.

V drugem stoletju pa so orgle 
postale priljubljen luksuzni 
objekt višjih slojem Po njihovi 
obliki so izdelovali celo kera
mične oljne svetilke in jih u p o 
dabljali na kontorniatih, prilož
nostnih kovancih za slavja v 
areni (slike 4).

Takrat so se začele pojavljati 
tudi orgle z mehovi, a le kot 
manjši modeli, večje so še vedno 
obdržale „vodni pogon". Orgel
sko glasbo so imeli radi tudi 
nasledniki Nerona, z zatonom 
zahodnorimskega imperija so 
utonile v pozabo tudi orgle.

Medtem se je kulturno in reli
giozno težišče premaknilo iz 
Rima na stari Bizanc, kasnejši 
Konstantinopel. Tudi večina 
tamkajšnjih cesarjev je živela z 
glasbo — kronisti v opisu dvor
nih ceremonij dostikrat ome
njajo orgle poleg drugih instru
mentov.

Cerkev se je sicer zanimala za 
orgle kot tudi za druge instr
umente, toda instrumentalna 
glasba je bila pri obredih prepo
vedana.

Orgle so se na zahodu zopet 
pojavile v osmem stoletju, ko jih 
je bizantinski cesar Konstantin 
poslal v dar Pipinu malemu, kra
lju Frankov, kjer so služile za 
dvorne prireditve.

V desetem stoletju pa se zač
nejo orgle skrivoma pojavljati 
tudi pri božji službi, najprej sa
mo v samostanih in daleč stran 
od Rima — cerkvene avtoritete. 
Prvi izdelovalci so bili menihi, 
saj so le ti bili intelektualno 
dovolj izobraženi, da so lahko 
razumeli komplicirani ustroj 
orgel (slika 7). Tako so v tem 
času v neki angleški cerkvi že 
stale prve velike orgle. Imele so 
deset vrst piščali — registrov, 
vsak register pa po 40 piščali. 
Igrati sta morala dva organista, 
26 mehov je poganjalo 70 m oč
nih mož. Te orgle pa niso več 
imele možnosti izbire posamez
nih registrov. Z letom 1300 so 
bile orgle postavljene že skoraj v 
vseh velikih mestnih in manjših 
samostanskih cerkvah. Uporab
ljali so jih pri cerkvenih obredih, 
čeprav so uradno bile včasih 
prepovedane, včasih pa spet 
izrecno dovoljene.

Od 1 1  do  15. stoletja so orgle 
doživele vrsto novosti in izbolj
šav, tako da so na koncu bile v 
bistvu že enake orglam, ki jih 
danes imenujemo za ..klasične". 
Kaj je to  bilo in kakšne so 
potem  bile te orgle, si bom o 
ogledali drugič.

BORIS HORVAT

5  Leta 1931 odkrite in restavrirane orgle iz leta 228.

6  Dvojne orgle iz 9. stoletja, piščali so bolj revno narisane.
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Dragi mladi ugankarji, 
že smo v novem šolskem letu in 
Revija GM je t a  Z njo seveda 
tudi glasbene uganke. Posebnih 
sprememb v tem  letniku ne bo, 
razen nagradne naslovnice, kar 
pe ste najbrž že opazili. Upamo, 
da se boste ugank lotevali vsaj 
tako  vneto kot lani in nam 
pošiljali veliko pravilnih rešitev. 
Med reševalci prve letošnje na
gradne križanke bom o izbrali 
pet imen, ki smo jim namenili 
veliko ploščo slovenskega ko
mornega ansambla Slavko 
Osterc. Rešitve nam pošljite naj
pozneje do  20. oktobra na na
slov: Uredništvo Revije GM,
Krekov trg 2/11, Ljubljana.

In še nagrajenci 7. številke 
lanskega letnika: Milan Irgolič iz 
Murske Sobote, Andrej Verčič 
iz Ljubljane, Renata Mikec iz 
Novega mesta, Barbara Silvester 
iz Ljubljane ter Žnideršič Jožko 
iz Ljubljane za pravilno rešitev 
križanke, Aleš Gašperšič iz Ra
dovljice, Silva lličin in Dušan 
Rems iz Novega mesta pa za 
pravilno rešitev naslovnice, ki je 
prikazovala glasbilo sirinks (pa- 
novo piščal, trstenke).

REŠITVE UGANK IZ LANSKE 
SEDME ŠTEVILKE

KRIŽANKA: Vodoravno — 
kapar, proza, enota, silur, Janez 
Bitenc, me, pat, AO, Pavle Ka
lan, Er, krakanje, ril, ano, kos, 
ujec, azbest, tast, Laert.

PREČRTOVALNICA: Izloče
ne črke dajo ime: ANDREJ 
ŠIFRER (predzadnja in zadnja 
beseda sta bili pom otom a za
menja ni I).

TEŽJI VSILJIVCI: Izločene 
besede — slavec (ni ujeda), Yeats 
(ni ameriški književnik), novinar 
(ni obrtnik), trobenta (ni piha
lo), Honegger (ni član ruske 
peterke), edinka (ni sorodnica), 
Savinja (ni srbska reka), ideali
zem (ni oblika družbenega siste
ma), zelje (ni stročnica), Eritreja 
(ni sam ostojna afriška država), 
Rusalka (ni Smetanova opera). 
Začetnice izločenih besed: 
SYNTHESIZER.

REBUSI: Zaradi neustreznih 
risb je bil rešljiv samo srednji: 
pes eM = PESEM.

OPERNI
JUNAKI

Najprej uganite glavne junakinje 
naslednjih oper:
1. Samson i n . . .
2. Tristan in . . .
3w Otello
4. Hoffmanove pripovedke (lut

ka)

In zdaj še moške junake nasled
njih oper:
1. Don Pasquale (tenorist)
2. Lovci biserov
3. Lucia Lammermoorska
4. Prodana nevesta
Izpišite si imena junakinj in ju 
nakov drugo pod drugim po 
vrstnem redu in preberite začet
ne črke imen. Dobili boste glav
no junakinjo in glavnega junaka 
najbolj znane Purcellove opere.

POSETNICA

Erna rada posluša mlado sloven
sko popevkarico, katere ime in 
priimek se skrivata v posetnici.

ERNA BARAN 

KRK

PALIDROMI

V lik vpisujemo palindromne 
besede (ki se bero naprej in 
nazaj) tako, da se beseda konča 
v deb eleje obrobljenem delu lika 
in se v njem začenja njena palin- 
dromna oblika. Izbrane so samo 
take palindromne besede, ki 
imajo brane nazaj druc, pomen.

Primer MURA -  AMUR.
Črk e v debeleje obrobljenem

aeiu lika dajo, brane navpično, 
ime trenu tno  najpopularnejše za
bavnoglasbene skupine na svetu.

Prvi opis pod isto številko 
velja za običajno besedo, drugi 
za palindromno: 1. glavno mesto 
Italije (originalna pisava) — rim
ski bog ljubezni, 2. zadnje poči
vališče — švedski tenisač, že 
nekaj let najboljši Igralec na sve
tu, 3. gora v Makedoniji, drugi 
najvišji vrh v Ju goslaviji — umet
nostno obdobje iz prve polovice 
18. stoletja, 4. grška pokrajina, v 
kateri leže tudi Atene -  japon
sko pristanišče na otoku Honšu 
z 220.000 prebivalci.

1
2

3
4

NAGRADNA SKANDINAVSKA 
KRIŽANKA »INTERVALI” 1
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Vprašanja v kvizu imajo na 
izbiro dva, tri ali več odgovorov, 
med katerimi je pravilen samo 
eden.

1. Kaj je Wozzeck?
a) balet Igorja Stravinskega
b) opera Albana Berga
c) oratorij Arthura Honeggerja

Z  Kje leži tričrtani C v not
nem črtovju z violinskim klju
čem?
a) med četrto  in peto črto  

črtovja (gledano o d  spodaj 
navzgor)

b) oklepa peto č rto  črtovja
c) oklepa drugo zgornjo pomož

no črto

3. Oznaka za glasbeno izvaja
nje „Largo" pomeni:
a) z dolgim držanim tonom
b) s hitrim vibratom
c) široko, zelo počasi

4. Kako se izvaja ,,pizzicato" 
na godalih?
a) trzajoč strune z desno roko
b) udarjajoč po trupu godala z 

levo rdko
c) zaporedno udarjajoč z lokom 

po strunah

5. Kakšen je triangel?
a) lesena votla trikotna piramida
b) kovinski trikotnik
c) jeklena trikotna plošča

6. Sonato „Vražji trilček" za 
violino in klavir je napisal:
a) Arcangelo Corelli
b) Fritz Krelsler
c) Niccolo Paganini 
č) Giuseppe Tartini

7. Med častnimi člani IjuL 
Ijanske Filharmonične družbe je 
bil tudi sloviti violinist Niccolo 
Paganini.
a) da
b) ne

8. Folklorni Inštitut, prednika 
Glasbeno narodopisnega inštitu
ta in sedanje Sekcije za glasbeno 
in plesno narodopisje pri SAZU, 
je leta 1934 ustanovil
a) France Marolt
b) Karel Štrekelj
c) Valens Vodušek

9. Katero od naštetih pesmi je 
uglasbil Davorin Jenko?
a) Bilečanka
b) Jutri gremo v napad
c) Na oknu glej obrazek bled 
č) Naprej, zastava slave

10. Leta 1869 so odprli 
Sueški prekop, zvezo med Sre
dozemskim m Rdečim morjem, 
Za to  priložnost so povabili itali
janskega skladatelja Verdija, naj 
napiše slavnostno opero. Res Jo 
je napisal, izvedena pa Je bila 
leta 1871 v Kairu. Katera opera 
Je to?
a) Don Carlos
b) Otello
c) Alda 
6) Falstaff

ZANIMIVOSTI 
IM NOVICE

V restavrirani palači Harrach 
na Dunaju je bila letos poleti 
velika razstava ob 150. obletnici 
smrti Franca Schuberta, ki jo je 
organizirala dunajska Mestna in 
deželna knjižnica. V nje) so nam 
reč zbrani najštevilnejši Schube
rtovi rokopisi in prve izdaje dal.

Na željo francoskega predsed
nika Giscarda cfEstainga naj bi 
postavili namesto nekdanjih pa
riških tržnic veliko glasbeno dvo
rano. V pismu ministru za kul
turo piše predsednik Giscardr da 
naj bi imela nova dvorana visoko 
raven in tako odgovarjala izred
nim kvalitetam francoskih orke
strov.

Letošnjo tris to to  obletnico 
Vivaldijevega rojstva so po vsem 
glasbenem svetu slovesno pro
slavili. Tako je Verona organi
zirala poseben Vivaldijev festival 
v času od 15. — 20. junija letos. 
Posebno pozornost Je vzbudila 
izvedba opere , ,Besni Roland".

V češkem mestu Brnu je vsa
ko leto oktobra velik medna
rodni festival. Letos je posvečen 
v celoti skladatelju Leošu Janač
ku, katerega 50. obletnico, smrti 
praznuje v letošnjem letu glas
beni svet Na festivalu bodo izve
dena vsa Janačkova dela. Poleg 
številnih pomembnih umetnikov 
z vsega sveta sodeluje tudi naš 
Trio Lorenz. Ob festivalu pa bo 
še mednarodni muzikološki sim
pozij ob sodelovanju UNESCa s 
temo ..Glasba slovanskih naro
dov in njen vpliv na evropsko 
kulturo".

Med številnimi novimi izda
jami gramofonskih plošč je letos 
posebno bogato zastopan Franz 
Schubert. Poleg drugih podjetij 
je Philips izdal kompletne sim
fonije v izvedbi dresdenske 
državne kapele, ki jo vodi Wolf- 
gang Savuallisch.

GM PISMk
DVA ZGODBA
NAGRADNA Z NASLOVNE 
NATEČAJA STRANI

Dragi m lad i bralc i,  
le to s  sm o  v želji,  d a  bi s p o d 
budili  vašo  d o p i sn i šk o  de jav 
n o s t ,  sp e t  zasnovali n ag radn i  
n a te č a j  za d o p ise .  Pravza 
p ra v  dva. V p rv em  vas vab i
m o ,  d a  n a m  v svojih  p ism ih  
s p o r o č a te  vse, kar se z an im i 
vega d o g a ja  v g la sb en e m  sve
t u ,  ki vas o b d a ja  v d o m a č e m  
o k o l ju ,  v šoli, v kra jevn i 
s k u p n o s t i  Z an im iv a  b o d o  
tu d i  vaša razm iš l jan ja  o b  d o 
življanju g lasbene  u m e tn o s t i ,  
pa  naj p r ih a ja  d o  vas na 
k o n c e r t ih  ali s p lo šč  in z 
rad ijsk ih  valov. Veseli b o m o  
vsake  p o š te  in se p o t ru d i l i ,  
d a  b o m o  vse, kar b o  z an im i 
vega tu d i  za  širši k ro g  b ra l 
cev, objavili.  K o t  ž e  l a n s k o  
le to ,  sm o  tu d i  le to s  za vse 
ob jav l jen e  p r isp e v k e  p r ip ra 
vili k n j iž n e  nag rad e  — t e m a t 
ske š tev ilke  revije GM, izda 
n e  v p re te k l ih  letih .

P o s e b n o  d ra g o c e n o  nag ra 
d o  p a  s m o  n am en ili  za  d ru g i  
nag radn i  n a te č a j ,  ki im a  n a 
slov

K o t  je r a zv id n o  ž e  iz n a 
slova, ž e l im o ,  d a  bi se vaša 
dom iš lj i ja  ra z b o h o t i la  o b  za 
n im iv ih  fo to g ra f i ja h ,  ki jih  
b o m o  skoz i  ves le tn ik  o b 
javljali na  naslovni s t r a n i  T o  
b o d o  slike  glasbil,  o  ka te r ih  
b o m o  p o d r o b n e je  pisali tu d i  
še na  n o t r a n j ih  s t r a n e h  revi
je. O b  n jih  se b o s te  lah k o  
razpisali t a k o  k o t  Lijana J u 
re č ič  iz Sevn ice ,  ki n a m  je 
že  lani posla la  se s tav ek  KI
T A R A  P R IP O V E D U JE ,  ki 
ga v n adaljevan ju  o b jav l jam o  
za zgled , m o žn o s ti  pa je 
seveda še n e š te to  in u p a m o ,  
d a  j ih  b o s te  izkoristi li .  Za 
na jboljš i  se s tavek  z n a s lo 
v o m  Z G O D B A  Z  N A S L O V 
NE S T R A N I b o m o  v vsaki 
številk i podeli  kn jigo  
L e o n a r d a  B ern s te in a :  
S R E Č N E  U R E  O B G L A S B I.  
V a b im o  vas k  sod e lo v an ju !

KITARA 
PRIPOVEDUJE

Ker hodim v glasbeno šolo, 
Imem doma kitaro in na kitari 
šen  strun, brez katerih kitare 
sploh ne bi bilo. In enkrat je  ena 
od teh strun spregovorila. Pa 
prisluhnimo njeni zgodbi

„K o to  me v tovarni Izdelali, 
so me poslali v zakotno trgo
vino. Dolgo se nihče ni zmenil 
zame In jezila tem se, zakaj so

Ž-DUR

ravno mene poslali v ta majhni 
kraj. Nekega den pa sta stopili v 
trgovino mati in deklica Deklica 
me je neprestano gledala, da mi 
je bilo že malo nerodno. In 
nazadnje sta me kupili. Ko sta 
me prinesli v stanovanje, me je 
deklica postavila v sobo in odšla. 
Drugi dan pa je mojo malenkost 
oblekla v prevleko in me odne
sla. „Le kam me nese?"  sem 
premišljevala vso p o t  Vstopili 
sva v staro h iša  V sobi je sedel 
starejši mož. Deklica me je dala 
temu možu v roke in ta je začel 
vrteti vijake sem in tja ali kakor 
se pravi — uglasil me je. Potem je 
povedal dekletcu imena mojih 
strun, ki pa jih Je ona že poz
nala. Zato ji Je dal lažjo vajo. In 
ko so njeni okorni prsti iskali 
prave prijeme na mojem vratu, je 
bilo še kar prijetno. Ko pa Je 
potegnila po strunah, da bi izva
bila še zvok, sem imela občutek, 
da se mi bodo vse žice pretrgale. 
Vendar so po srečnem naključju 
le ostale cele. V začetku je doma 
še rada vadila, nato pa vse redke
je. Nenadoma se Je vse spre
menilo. Še tisto veselje, ki Je bilo
v moji mladi lastnici, je splahne
l a  Zakaj? To sem izvedela šele 
čez nekaj časa. Učitelj, tisti Mari 
mož, ki Jo je naučil osnovnega 
ravnanja s k itaro , je moral v 
pokoj In je svoje mesto prepustil 
mlajšemu kolegu. Nekaj časa je 
bilo potrebno, da sta se z učen
ko ujela. Sedaj pa je spet vse v 
redu. V tem  času sem se že 
toliko navadila na svojo lastnico, 
da bi mi bilo prav žal, če  bi ne 
bila njena. Kadar se ml bolj 
posveti in več vadi, že vem, da 
bo imele nastop ali izp i t"

LIJANA JUREČIČ 
Osnovna šola Sevnica
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Nastop obreške skupine na pomladanskem srečanju. Na sebi ima)o 
pražn je noše.

V O b rež  s m o  se n a p o t i l i  p rve  d n i  s e p te m b ra ,  seveda  s 
č i s t o  d o l o č e n i m  n a m e n o m :  d a  b i  od  v a šč an o v  izvedeli ,  k a k o  
je p r i  n jih  s k u l tu r o ,  č e  naj u p o r a b im o  t o  b e se d o ,  ki ima 
l a h k o  to l ik e re  p o m e n e  in o  t e m ,  kar l jud je  č u t i j o ,  p rav zaprav  

n e  p o v e  dost i .

N a jp re j  m o r a m o  p o v e d a t i ,  zaka j s m o  se odprav il i  p ra v  v 
O b r e ž .  Rekli s m o  si n a m re č ,  v u re d n iš tv u  G M, d a  bi b i lo  
zan im iv o  izvedeti  in tu d i  na š im  b ra lc e m  p o v e d a t i ,  kje  se pri 
nas na  vasi ljudje  u k v a r ja jo  z g l a s b a  O b re ž  š te je  kak šn ih  1 3 6  
hiš; p r ib l iž n o  o se m  k i lo m e tro v  je o d d a l je n  od  O rm o ž a .  
V a šč an i  so  z la s tn im i  ro k a m i  postav il i  k u l tu rn i  d o m ,  ki ga 
d r u ž b a  le m in im a ln o  so f in a n c i ra :  se pravi, d a  so  za  t o ,  t a k o  
im e n o v a n o  k u l tu r o ,  p r ip rav ljen i  m ars ika j  ž r tv o v a t i  in d a  
p re d v se m  že l i jo  im eti  p r o s to r ,  k jer b o  la h k o  d e lo v a lo  
k u l tu r n o - p r o s v e tn o  d ru š tv o .  V še n e  č i s to  d o g ra je n e m  d o m u  
je bila p r i red i tev  ž e  lepa  vrs ta ;  ju n ija  so  se v n jem  že  d e v e t i č  
na  t e m  p o d r o č ju  s reča l i  pevci iz se v e rn o -v z h o d n e  S loven ije  
in č e t r t i č  f o lk lo r n e  sk u p in e .  No, in t o  je  bil raz log , d a  sm o  
se za  prvi letošnji  o b isk  n a p o ti l i  v p r i ja z n o  in g o s to l ju b n o  
p o k ra j in o  o k o li  O rm o ž a .

J e  ž e  t a k o ,  d a  n a jb o l je  u sp e v a jo  k u l tu r n e  d e ja v n o s t i  t a m ,  
k jer  se nekaj  ljudi zag r ize n o  t r u d i  kar n a jv eč  s to r i t i  na 
p o d r o č ju ,  ki j ih  z a n im a ;  ljudi, ki za t a k š n o  d e ja v n o s t  ne  
p re je m a jo  n ik ak ršn eg a  p lač i la ,  pd b i  se za  n ič  n a  sve tu  ne  
o d rek li  f o lk lo rn i  ali d ra m s k i  sk u p in i  ali z b o r u . . .  V e m o ,  d a  

je O r m o ž  m e d  n e raz v it im i  kraji n a  prvi s to p n j i ;  p re d se d n ic a  
Z veze k u l tu r n ih  o rgan izac i j  to v ar iš ica  P išek  M im ica n a m  je 
p o v e d a la ,  d a  za  a m a t e r s k o  d e ja v n o s t  p re je m a jo  le tn o  le 
š t i r in a js t  s ta r ih  m ili jonov . B rez  v e l ik a n sk e  m e re  d o b r e  volje  
bi n e  b i lo  m o g o č e  p r ip rav i t i  t o l i k o  p r i red i tev :  ra ze n  s re č an ja  
v O b režu  še festiva l p io n ir s k e  g lasbe ,  na  k a te re m  le tn o  
so d e lu je  o k o l i  š e s ts to  m la d ih  g lasb en ik o v  — pevcev  in 
in s t ru m e n ta ln ih  sk u p in ,  pa  še p roslav  in p r i red i tev  za  
d e lo v n e  k o le k t iv e  in za  k ra jane .  P o v rh  p a  še n e k a j ,  ka r  je 
m o g o č e  u re sn ič i t i  le še p o n e k o d  v S loven iji :  že  t r i  leta  na 
O r m o š k e m  s p o d b u ja jo  o h ra n ja n je  s ta r ih  l ju d sk ih  p esm i.  V 
H u m u ,  V elik i Nedelji ,  M ik lavžu , P o d g o rc ih  in T o m a ž u  so 
sk u p in e ,  ki so  z n a le  p o isk a t i  izvirne p esm i;  p o n e k o d  d r u g o d ,  
t a k o  tu d i  v O b re ž u ,  p o jo  p o n a ro d e le .  G la sb en i  o d b o r  p ri  
Z K O  sp o d b u ja  v se k a k o r  p r i s tn o s t  in go jen je  izvirnega. 
D o m e n je n o  je ,  da  v a ščan i  išče jo  p e sm i,  ki se v sa k o  le to

Kolaričev Anton prav kot sestri in mlajši brat sodeluje v pionirski 
folklorni skupini. Ko bo kulturni dom dograjen, bo prostora za vaj« 
več.

Duša kulturnega življenja v vasi -  Tilika Kolarič s hčerko. Vsaka 
plesalka v skupini ima tri oblačila, h katerim sodita tudi ruta in
predpasnik.

nav ezu je jo  na  d ru g  o b iča j  -  na k o l in e ,  lu šč en je  b u č  . . .  In 
n a to  je o k o li  2 7 .  ap r ila  p r i red i tev ,  s re č an je  sk u p in ,  ki  ̂
i z r e d n e m  vzdušju ,  n a v d u še n im  o b č in s tv o m ,  v izv irnem  o k o 
lju zdaj t e ,  zdaj o n e  vasi p re d s tav i jo  z b r a n o  g ra d iv o  i*1 
p r i so tn e ,  p red v sem  m lajše, u č e  s ta r ih  pesm i.  Kajti m lad i  teh 
o b iča jev  in tak šn eg a ,  . .s ta r in sk eg a "  n a č in a  p e t ja ,  ne  poznajo  
več. Pa ne, d a  j ih  n e  bi z a n im a lo  — ce lo  p ro s i jo ,  naj bi te 
sk u p in e  n a s to p ile  še na  d ru g ih  p r i red i tv ah .

Pa se v rn im o  v O brež ,  k je r  k u l tu rn o -p ro s v e tn o  d ru š tv o  
šte je  1 3 0  č la n o v .  Č ep rav  t u  v sak o  le to  g o s t i jo  p o  4 5 0  pevcev
-  na ž e  o m e n je n e m  s re č a n ju  — zb o ra  n im a jo  (naj povemOi 
d a  je  p o v so d  t o d  ve lik  p ro b le m  p o m a n jk a n je  pevovod ij  i*1 
sp lo h  g lasb en ih  p edagogov) .  Z a t o  pa  im a jo  dve  izvirni 
fo lk lo rn i  sk u p in i  -  s ta re jšo  s š t i r in a js t im i  in m lajšo , p ion ir '  
sk o ,  s p e tn a js t im i  pari.  Ž iv a h n a ,  zag n an a ,  d e lo v n a ,  po ž r to v o ;  
valna T il ik a  K o la r ič  je p re d se d n ic a  d ru š tv a ,  vodi fo lk lorn i 
sku p in i ,  ki ju  je tu d i  u s tanov ila .  K o t  o t r o k  je s s ta rši  o d h a j a j  
na g o s t i je ,  k jer  je bil n jen  o č e  p o g o s to  s ta reš in a :  t a m  j* 
p lesala  d o m a č e  plese, kakršn i so p a č  bili v navad i ob 
p o sa m e z n e m  p ra z n ik u .  K o so  n a to  ustanov il i  kulturno-pro* 
sv e tn o  d r u š tv o ,  je p red laga la  razpis  za  p le sn o  sk u p in o ,  if 
sp o m lad i  1 9 7 5  se j e  nan j p r ijav ilo  o se m  parov. S a m a  ie 
o b re d la  o k o l išk e  vasi in pri s ta r ih  g o d c ih  p o z v ed e la ,  kakšne 
m elo d i je  so  igrali pri p o sa m e z n ih  plesih. T e h  viž so  se p o teh 1 
naučil i  g o d b e n ik i ,  d o m a  iz O b re ž a ,  ki sicer  so d e lu je jo  v 
p ih a ln e m  o rk e s t ru  v so sed n je m  S re d išč u .  Za no še  p a  je  bij0 
t a k o :  na  t e m  p o d r o č ju  n iko li  n iso  po zn a li  p o se b n ih  ljudskih 
o b la č i l  — k o t  na  G o re n j s k e m  ali v Beli Krajini. Z a to  i( 
tovar iš ica  K o la r ičeva  s to p i la  v s t ik  z l ju b l jan sk o  glasbeno* 
-n a ro d o p is n o  sek c ijo  S A Z U ; s k u p n o  so se o d lo č i l i ,  naj h 
plesalci nosili p o d o b n a  o b la č i la ,  k a k ršn a  so  b ila  v rabi konfl* 
p re jšn jega  in na  z a č e tk u  teg a  s to le t ja .

O b re šk a  sk u p in a  ni kar t a k o :  le to s  je  so de lovala  n< 
av s tr i jsk em  f o lk lo r n e m  fe s t iv a lu  E v ropa  p leše ,  lani na velik 
fo lk lo rn i  p r ired itv i  v Z agrebu .  P red v sem  j ih  o d l ik u je  veseli1 
d o  p lesa; več  j im  je  d o  tega , d a  so  sp ro šč e n i ,  z a t o  tu d i  ** 
izb ira jo  m ed  b o ljš im i ali m an j  d o b r im i  plesalci. P o m e m b n i  
je, d a  je l ju d e m  p les  pri srcu. Kaj naj j im  z až e l im o ?  Da bi ^  
d o l g o  t a k o  s s rcem  o h ra n ja l i  vse, kar bi b re z  n j ih  in b re z  nji"1 
p o d  o b n im  sk u p in  š lo  z a g o to v o  prav  nag lo  v p o z a b o .  .
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